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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 2/2017 
Caràcter: ordinària  
Data: 23 de febrer de 2017 
Horari: de 10.10 a 13.20 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (SOM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Rodrigo Andrés Romero  (SOM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusen la seva assistència 

Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
 

Cap del Departament: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 26 de gener de 2017 
 
2. Donar compte seguiment execució acords Ple 26 de gener 2017 
 
3. Donar compte inscripció al Registre de Convenis gener 2017 
 
4. Donar compte de resolució modificació de la denominació del municipi de Palma de 
Mallorca 
 
5. Donar compte del requeriment de la Delegació de Govern d'anul·lació de l'acord de la 
carrera professional 
 
6. Declaració Institucional de reforma reglament circulació i pla estratègic bicicleta 
 
7. Declaració Institucional relativa a la pedra en sec com a patrimoni cultural immaterial de la 
humanitat 
 
FOD 3. Declaració Institucional d’adhesió al Pacte Social contra les violències masclistes 
 
FOD 4. Declaració Institucional sobre trasllat persones refugiades:  “a Palma volem acollir” 
 
8. Donar compte de la relació de Decrets des del dia 19 de gener al 18 de febrer de 2017 
 
9. Donar compte d’execució sentència recurs contenciós administratiu núm. 1015/05 
 
10. Renuncia del Sr. Caparrós a compatibilitat per exercir l'activitat privada d'advocat 
 
11. Reconeixement compatibilitat al Sr. Burguera per exercir activitat pública de professor 
associat tuba en el Conservatori Superior Illes Balears 
 
12. Reconeixement compatibilitat al Sr. Torres per exercir activitat pública professor repertori 
orquestral tuba en el Conservatori Superior Illes Balears 
 
13. Reconeixement compatibilitat de la Sra. Rico oficial administrativa de l'IME 
 
14. Reconeixement extrajudicial de crèdit a l'empresa Contratas Bartolomé Ramón S.A. 
 
15. Reconeixement de deute extrajudicial a diversos proveïdors 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRING ESPAÑA S.A.U. 
 
17. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
18. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 



 

- 3 - 

19. Desestimar les al·legacions presentades i aprovar definitivament el projecte de modificació 
del PGOU de Palma, a l’àmbit de Son Simonet, coincident amb la UE 46-02a petita superfície 
de  terrenys adjacents. PA14/10.  01PRAD28. 
 
20. Aprovar inicialment la modificació del PGOU sobre la regulació dels usos per a les zones C 
“Eixos Cívics” i a les zones A, B, D, E, F0pb, F0pc, F0a, Zona Avingudes, Zones de Renovació 
Espontània i Zones d’Intervenció de l’Edificació 
 
27. Grup PP Pla inversions per reparació de voravies a les barriades 
 
33. Grup PP evitació de inundacions en el Pla de Sant Jordi 
 
22. Grup PP Obertura de les instal·lacions esportives municipals 
 
30. SOBRE LA TAULA.- Grup C's instal·lació de banys públics 
 
34. Grup PP Pla de Sant Jordi 
 
35. Grup C's suport de l'Ajuntament a les persones celíaques 
 
21. Grup PP Registre municipal d'entitats ciutadanes 
 
23. Grup C's Relativa al Bookcroissing  
 
24. Grup PP administració electrònica 
 
25. Grup PP "Open Data" municipal 
 
26. Grup PP millores a la mobilitat de Son Ferriol 
 
28. Grup PP estacions de Bicipalma a la UIB i Parc Bit 
 
29. Grup C's elaboració projecte aparcament parcel·les barri son Canals/els Hostalets i zona 
ajardinada en superfície 
 
31. Grup PP aprovació inicial del PGOU 
 
32. Grup PP accessos a la mar per embarcacions de petita eslora 
 
36. Compareixença del Grup C's del regidor de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i P. 
Lingüística 
 
37. Donar compte informe de seguiment del Pla 4t. trimestre 2016 
 
38. Donar compte informe reparo de pròrroga extraordinària del Servei per a la gestió del 
Centre Flassaders 
 
39. Pregunta oral del Grup C's relativa a millores al barri del Camp Redò 
 
40. Pregunta oral del Grup C's relativa a la Xylella 
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41. Pregunta oral del Grup PP relativa a obertura del Passeig elevat Dique de l'Oest 
 
42. Pregunta oral del Grup PP relativa a identificació sectors econòmics estratègics de Palma 
 
FOD 1. Moció Grup PP relativa al bosc de la Vileta 
 
FOD 2. Grup C’s adaptació Ordenança Fiscal Plus vàlua a la sentència del Tribunal 
Constitucional 
 
FOD 5. Ratificació  Decret núm. 201703625 d’aprovació de pagament nòmina del mes de 
febrer  de 2017 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Hola bon dia. Donem inici a la sessió plenària, guardant un minut de silenci per la mort de la Sra. Aina 
Gelabert Girart, regidora de l’Ajuntament de Palma pel Partit Socialista de Mallorca durant els anys 2006 
i 2007.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“No, simplement, evidentment és un moment trist per MÉS i pel projecte que va bé, que va també 
compartir n’Aina, i simplement i que quedi en acta, fer constància que n’Aina va esser una bona 
regidora, va esser una bona treballadora, una bona mestra, va esser una bona mare i sobretot va esser 
una molt bona persona. Moltes gràcies.” 

 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de dia 26 de gener de 2017 
 
Es proposa: 
 
"Únic.- Aprovar l’acta de la sessió ordinària de dia 26 de gener de 2017." 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2. Donar compte seguiment execució acords Ple 26 de gener 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 26 de gener de 2017 de l’Ajuntament". 
 
3. Donar compte inscripció al Registre de Convenis gener 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 23 de febrer de 2017, els convenis rebuts per a la 
seva inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes de gener 
de 2017,amb el corresponent número de registre: 
 
1542 Protocol de col·laboració entre administracions públiques en motiu de les festes de Sant 
Sebastià 2017. 
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1543 Addenda de 21 12 16 al Conveni Intermunicipal de Targeta Ciutadana amb l’Ajuntament 
d’Alaró (Reg. Núm. 1497). 
 
1544 Conveni de 12 12 16 de col·laboració entre la Conselleria de Serveis Socials i Cooperació 
del Govern de les Illes Balears i l’Ajuntament de Palma per al desenvolupament d’accions 
formatives dins el marc del programa "Alter" d’intervenció socioeducativa per a joves en risc 
d’exclusió social i escolar. 
 
1545 Pacte local  de 24 01 17 per l’ocupació, la cohesió social i el foment de l’economia 
productiva-setembre 2016". 
 
4. Donar compte de resolució modificació de la denominació del municipi de Palma de 
Mallorca 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
Únic.- Es dóna compte al Ple de l’Ajuntament de la resolució de la Direcció General de 
Relacions amb les comunitats autònomes i ens locals de data 30 de gener de 2017 per la qual 
es procedeix a modificar en el Registre d’Entitats Locals la denominació del municipi de Palma 
de Mallorca (Illes Balears) que, en endavant es denominarà Palma. 
 
5. Donar compte del requeriment de la Delegació de Govern d'anul·lació de l'acord de la 
carrera professional 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Es dóna compte al Ple de l’Ajuntament de l’ofici de la Delegació de Govern de les Illes 
Balears de data 27 de gener de 2017amb entrada al Registre General núm. 11205 de dia 31 de 
gener de 2017 de requeriment d’anul·lació de l’acord del Ple de la Corporació de 27 d’octubre 
de 2016 que aprovà la carrera professional de l’Ajuntament de Palma." 
 
6. Declaració Institucional de reforma reglament circulació i pla estratègic bicicleta 
 
Es proposa: 
 
"1.Que el Govern Central impulsi, al més aviat possible, una reforma del Reglament general de 
circulació que inclogui un títol dedicat a la circulació de bicicletes, el qual reculli les necessitats 
i particularitats d'aquest vehicle no motoritzat, amb la perspectiva de facilitar l'extensió del 
seu ús d'una manera segura i eficient. 
 
2.Que el contingut d'aquesta reforma sigui consensuat amb la Xarxa de Ciutats per la Bicicleta i 
amb les entitats que formen la Taula Nacional de la Bicicleta,representants dels diversos 
sectors relacionats amb el ciclisme, i serveixi per a donar suport i cobertura a l'esforç de 
promoció de l'ús de la bicicleta que han realitzat nombroses ciutats. 
 
3. Que el Govern central impulsi, a més, l'elaboració d'un pla estratègic estatal de la bicicleta 
que prevegi els beneficis que aporta la bicicleta a la salut de les nostres ciutats i que ajudi al 
desenvolupament de les condicions necessàries perquè augmenti el seu ús: dotació 
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pressupostària; infraestructures; promoció, divulgació i accions pedagògiques; impuls de la 
intermodalitat, etc." 
 
S’aprova per unanimitat 
 
7. Declaració Institucional relativa a la pedra en sec com a patrimoni cultural immaterial de 
la humanitat 
 
Es proposa: 
 
"Donar suport a la candidatura internacional i a la seva presentació davant la UNESCO perquè 
es declari la tècnica constructiva tradicional de la pedra en sec com a Patrimoni Cultural 
Immaterial de la Humanitat.  
 
Participar d’aquesta manera en el procés de preparació de la candidatura, i notificarà aquest 
acord al Departament de Medi Ambient del Consell de Mallorca,el qual el trametrà a les 
institucions que pertoqui perquè consti a l’expedient de la candidatura." 
 
S’aprova per unanimitat 
 
FOD 3 Declaració Institucional d'adhesió al pacte social contra les violències masclistes 
 
Es proposa: 
 
"1. Manifestam un rebuig i una condemna contundent a les violències masclistes i als 
fonaments de la desigualtat que les sostenen.  
 
2. Identificam les diferents formes d’exercir les violències masclistes i la diversitat de les 
persones que les pateixen.  
 
3. Ens comprometem a implicar-nos de forma activa en la recerca i la construcció d’un espai 
lliure de violències masclistes.  
 
4. Farem visible el fet que les violències masclistes no pertanyen a l’àmbit privat, sinó que són 
un problema de tota la societat, tant dels homes com de les dones.  
 
5. Reconeixem que les desigualtats estan arrelades en la idea de la superioritat dels homes 
sobre les dones i en la imposició d’un únic model de ser i de comportar-se segons el gènere al 
qual pertanyem.  
 
6. Donarem suport a les dones que han patit o pateixen violències masclistes,  respectant les 
seves decisions i els complexos processos on estan immerses.  
 
7. Exigirem a les institucions que assegurin la protecció i el suport necessaris a les dones 
afectades i a les seves filles i fills, així com a les persones que en depenguin, mitjançant la 
dotació de recursos suficients i una coordinació efectiva.  
 
8. Treballarem perquè les generacions futures es construeixin sobre el respecte i el tracte 
igualitari i no discriminatori per raons de sexe, d’orientació sexual o d’identitat de gènere.  
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9. Rebutjarem les agressions masclistes i denunciarem les situacions de desigualtat i violència 
sobre les que tinguem coneixement.  
 
10. En definitiva, ens comprometem a construir una ciutadania respectuosa amb la diversitat, 
lliure de qualsevol tipus de violència masclista, oberta i inclusiva des d’una actitud proactiva." 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència 
 
FOD 4. Declaració Institucional sobre trasllat persones refugiades:"A Palma volem acollir" 
 
Es proposa: 
 
"- Que agilitzi de manera significativa el procés de trasllat de persones refugiades a Espanya 
mitjançant la seva reubicació i el seu reassentament. 
 
- Que accepti i permeti l’entrada de les 17.337 persones refugiades que es va comprometre a 
reubicar de manera urgent. 
  
- Que estableixi una línia prioritària d’ajuda humanitària i atenció a les persones que cerquen 
refugi en origen. 
 
- Que estableixi un pla d’acolliment i integració estatal en el qual participin totes les 
administracions autonòmiques i locals, que reculli mesures concretes tals com la revisió de la 
legislació i la pràctica en matèria d’asil. 
 
- Que desenvolupi una comunicació fluida i directa amb totes les administracions 
autonòmiques i locals a través de reunions periòdiques amb la comissió interministerial creada 
ad hoc per a donar resposta a la crisi" 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència 
 
8. Donar compte de la relació de Decrets des del dia 19 de gener al 18 de febrer de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal LLibre de 
Decrets, a http:/empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 19 de gener al 
18 de febrer de 2017". 
 
9. Donar compte de l'execució de sentencia recurs contenciós administratiu núm. 1015/05 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat prèvia lectura de l' Auto per part del Secretari: 
 
"1º.- Se concede al Ayuntamiento de Palma el plazo de SEIS MESES contados a partir del 
siguiente a la notificación de este Auto, para que acredite el cumplimiento efectivo del pago de 
la suma total de CINCO MILLONES QUINIENTOS SESENTA Y SEIS MIL SEISCIENTOS TREINTA Y 
SIETE EUROS CON CUARENTA Y SIETE CENTIMOS (5.566.637'47 euros) importe a que asciende 
el justiprecio adeudado. Una vez pagado el principal se acordará para la liquidación de 
intereses adeudados. 
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2º.- El Ayuntamiento de Palma identificará en el plazo de DIEZ DIAS a la persona responsable 
de la ejecución de esta Sentencia, con apercibimiento que de no efectuarlo se considerará 
responsable el Alcalde Presidente de esta Corporación como responsable último de la misma. 
 
 3º.- De este Auto se dará lectura en el próximo Pleno municipal quedando todos los miembros 
del Consistorio debidamente apercibidos de la obligación de cumplimiento de las Sentencias 
dictadas en autos, con los apercibimientos legales que puede depararles su incumplimiento. En 
su caso el responsable de la ejecución podrá ser compelido a su ejecución mediante la 
imposición de multas coercitivas sobre su patrimonio personal, a razón de 1.000 euros 
mensuales los tres primeros meses posteriores a los seis meses de que dispone el 
Ayuntamiento para el cumplimiento de la sentencia. Y a razón de 1.000 euros semanales con 
posterioridad a dichos tres meses, hasta el total pago de la deuda. E inclusive podría depararle 
responsabilidad penal por un presunto delito de desobediencia a la Autoridad. 
 
4º.- El Sr. Secretario del Ayuntamiento remitirá testimonio del Acta donde quede constancia 
de esa lectura y de los apercibimientos correspondientes.  
 
5º.- Transcurrido el plazo  de seis meses dese cuenta, y se acordará lo demás que proceda".  
 
Por lo cual se ruega que, 
- EN EL PRÓXIMO PLENO DE FEBRERO, sede lectura del auto, según se estable en el apartado 
3º del mismo. 
 
- CON ANTERIORIDAD AL DÍA 24 DE FEBRERO, nos remitan testimonio del Acta donde quede 
constancia de la lectura y de los apercibimientos correspondientes". 
 
La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans se'n dóna per assabentada 
 
10. Renuncia del Sr. Caparrós a compatibilitat per exercir l'activitat privada d'advocat 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Acceptar la renuncia del Sr. Andrés Caparrós Segovia, i per tant deixar sense efecte 
l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palma, de data trenta de juny de dos mil setze, pel que es va 
concedir-li la compatibilitat, per exercir l’activitat privada pel seu compte d’advocat. 
 
SEGON.- Notificar aquest acord a tots els interessats".  
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
11. Reconeixement compatibilitat al Sr. Burguera per exercir activitat pública de professor 
associat tuba en el Conservatori Superior Illes Balears 
 
Es proposa: 
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"PRIMER..- Reconèixer al Sr. Josep Burguera Riera , professor músic de la Banda Municipal de 
Música, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de tuba, en 
el Conservatori Superior de les Illes Balears,amb una dedicació no superior a la del temps 
parcial (9 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2016/2017.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim 
Local".  
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Aprovat per unanimitat 
 
12. Reconeixement compatibilitat al Sr. Torres per exercir activitat pública professor 
repertori orquestral tuba en el Conservatori Superior Illes Balears 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer al Sr. Àngel Torres Pallarés , professor músic de la Banda Municipal de 
Música, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor de repertori 
Orquestral de tuba, en el Conservatori Superior de les Illes Balears,  amb una dedicació no 
superior a la del temps parcial (4,5 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 
2016/2017.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim 
Local".  
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Aprovat per unanimitat 
 
13. Reconeixement compatibilitat de la Sra. Rico oficial administrativa de l'IME 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar la sol·licitud presentada per Mónica Rico Robles, amb la categoria d'oficial 
administrativa de l'Institut Municipal de l'Esport, demanant compatibilitat entre el treball 
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principal que realitza a l'IME i el treball de dintre de l'activitat econòmica de comercial de 
productes de perfumeria, en horari compatible, i d'acord amb la Llei 53/1984, de 26 de 
desembre sobre incompatibilitats del personal al servei de les Administracions Públiques". 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
14. Reconeixement extrajudicial de crèdit a l'empresa Contratas Bartolomé Ramón S.A. 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute existent amb l’entitat CONTRATAS BARTOLOME RAMON SA, amb CIF 
A57115701,   amb domicili social al C/ Francesc M. de los Herreros, 26-1r-dta., CP 07005, de 
Palma,  i abonar la factura número EA150138, amb data d’emissió 31-08-2015,  per una 
quantitat de 3.862,49 € (tres mil vuit-cents seixanta-dos euros amb quaranta-nou cèntims), 
dels quals 670,35 € corresponen al 21 % de l’IVA, pel servei adjudicat mitjançant el decret 
201511451, signat en data 30/06/2015, relatiu ales obres de canvi de finestres, instal·lació de 
reixes de seguretat i finalització de les cuines de dos pisos del centre destinat al Servei 
d’Acollida Municipal (SAM) situat al carrer Cala Murta, 2. 
 
2.- Aquest import s’abonarà amb càrrec a l’aplicació pressupostària 05.23120.63200 del 
pressupost municipal de despeses de 2017". 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
15. Reconeixement de deute extrajudicial a diversos proveïdors 
 
Es proposa: 
 
"1r. Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit amb:  
 
a) Pablo Martínez Atfield (NIF 43180856 N), per la factura núm. 0016, data 14/11/2016, que 
correspon al  servei de producció i postproducció fotogràfica i de vídeo per a la creació de 5 
microvídeos PALMADANSA 2017, per un import total de 1.669,80  euros (dels quals 289,80 
euros corresponen al 21% d’IVA), amb càrrec a la partida 03.33402.22711 (Palma amb la Dansa 
– Contractació artística) del pressupost municipal de despeses  2017. (Registre comptable 
factura 2016/20861). 
 
b) Cia Mariantònia Oliver (CIF B57382111), per la factura núm. 29/2016, de data 14/11/2016, 
que correspon a la coordinació dels participants als microvídeos i assistència coreogràfica 
durant la filmació, per un import total de 242 euros (dels que 42 euros corresponen al 21% 
d’IVA), amb càrrec a la partida 03.33402.22711 (Palma amb la Dansa – Contractació artística) 
del pressupost municipal de despeses  2017. (Registre comptable factura 2016/20862). 
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2n. Comunicar el present acord a l’entitat / persona  interessada i a les seccions de 
Comptabilitat i Intervenció". 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
S'aprova per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
16. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRING ESPAÑA S.A.U. 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon factura pel consum d’aigua mitjançant fonts 
refredadores a dependències municipals corresponent al mes de novembre. Vist que, en 
aquests moments, la nova licitació està en fase d’adjudicació i que el contracte antic ha 
finalitzat es fa necessari tramitar-la com un reconeixement de deute. L’import a reconèixer és 
el següent: 
 
PARTIDA 06.92000.22199 
PROVEÏDOR: EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. CIF A-62247879. C/Motores, 344. 08908 
L’Hospitalet de Llobregat (BARCELONA). Arx. 31. 
CONCEPTE: Subministrament aigua mitjançant fonts refredadores a dependències municipals. 
Factura 75/03375912 de 30 de desembre de 2016, rebuda el 24 de gener de 2017. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 2.125,31’-euros". 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
17. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 1, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Aug. C. def. 

16 32653 22712 CLASES DE CASTELLÀ 0,00 15.500,00 15.500,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  15.500,00  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials Dism. C. def. 

06 91200 22601 
ORGANS DE GOVERN.- ATENC. PROTOCOL. I 
REPRES. 67.000,00 6.000,00 61.000,00 
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16 92400 48901 
PARTIC. CIUTADANA.- SUBV. CASALS DE 
BARRI 78.000,00 9.500,00 68.500,00 

     15.500,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
18. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Es proposa: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
C. 
inicials 

Aug. C. def. 

16 33750 64020 CASAL DE BARRI I ALTTRES CENTRES.- DESP. INVER. INMATERIAL 0,00 3.550,00 3.550,00 

03 33000 16200 ADM. GRAL. CULTURA.- FORMACIÓ PERSONAL 0,00 2.000,00 2.000,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  5.550,00  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
C. 
inicials 

Dism. C. def. 

16 33750 62500 CASAL DE BARRI I ALTTRES CENTRES.- MOBILIARI I EQUIP. 5.000,00 3.550,00 1.450,00 

03 33220 22606 ARXIUS.- REUNIONS, CONFERÈNCIES I CURSOS 3.000,00 2.000,00 1.000,00 

     5.550,00  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PPi C's) 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i C's) 
 
19. Desestimar les al·legacions presentades i aprovar definitivament el projecte de 
modificació del PGOU de Palma, a l’àmbit de Son Simonet, coincident amb la UE 46-02a 
petita superfície de  terrenys adjacents. PA14/10.  01PRAD28. 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Desestimar les al·legacions presentades per part del Sr. Àngel Garcia de Jalón  Lastra i 
altre en base a l’informe tècnic de data 9-11-16, que s’adjunta com Annex I i a l’informe jurídic, 
de data 17-11-16, que s’adjunta com Annex II. Informes que seran degudament notificats 
juntament a aquest acord. 
 
2n.-Aprovar definitivament el projecte de modificació del Pla General d’ordenació Urbana de 
Palma, a l’àmbit de Son Simonet, coincident amb la UE 46-02 juntament amb una petita 
superfície de  terrenys adjacents. Projecte presentat al registre de planejament el 14-12-16, 
núm. 633, i signat electrònicament per l’arquitecte Maria José Duch Navarro el 24-11-16, on es 
conté l’esmena de prescripcions que constaven a l’acord d’aprovació inicial. Aquest projecte 
l'ajuntament el fa seu al informar-se favorablement pels tècnics municipals. 
L’objecte de la modificació és la reordenació de l'àmbit mantenint l'edificabilitat prevista i el 
nombre màxim d'habitatges establert. Amb la nova ordenació s'ocultarà la façana al pati d'illa 
de les edificacions existents, de gran alçada, situades a la part de l'illa que dóna enfront del c / 
Cotlliure. També amb la modificació es cataloga l'edificació que dóna front a Carretera de 
Valldemossa. 
 
3r.- Notificar el present acord als al·legants (Sr. Ángel Garcia de Jalón Lastra i altre). 
 
4t.- Notificar aquest acord, per una banda, a INMOBILIARIAMAR SLU i, per altra, al Ministeri de 
Defensa.  
 
5è.- Comunicar el present acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar afectats, així com 
a l’oficina de la revisió del PGOU. 
 
6è.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present 
acord juntament els seus annexes, dins el termini de quinze dies des de la seva adopció, tot 
adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació aprovada. 
 
7è.- Publicar el present acord, juntament amb normativa adient,al Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, quedant aleshores aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del 
territori objecte d'aquest acord. 
 
8è.- Remetre a la Direcció General de Aviació Civil la modificació aprovada definitivament 
juntament amb un certificat de l’acte d’aprovació definitiva".  
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS i Som Palma) i 4 abstencions (PP i C's) 
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Aprovat per majoria absoluta, amb 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MES i SOM PALMA) i 12 
abstencions (PP i C's) 
 
20. Aprovar inicialment la modificació del PGOU sobre la regulació dels usos per a les zones C 
“Eixos Cívics” i a les zones A, B, D, E, F0pb, F0pc, F0a, Zona Avingudes, Zones de Renovació 
Espontània i Zones d’Intervenció de l’Edificació 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, més que defensar una proposta, és defensar una reflexió. La reflexió és 
sobre el model de ciutat i quina ciutat volem, una ciutat que sigui d’èxit o volem una ciutat que mori 
d’èxit. Aquesta proposta de regular l’activitat econòmica dins els eixos cívics, és una proposta perquè 
Palma sigui una ciutat d’èxit. Vull recordar que els eixos cívics varen néixer com eixos comercials, com 
eixos de convivència, com eixos ciutadans, i finalment per no planificar aquests eixos cívics abans de fer-
se, ens hem trobat que la ciutadania s’ha frustrat per tal que com per exemple Fàbrica haguem passat 
de tenir un carrer de cotxes, a tenir un carrer de terrasses. I és bo que hi hagi restaurants i bars a un eix 
cívic? Evidentment que és bo. Lo que passa que quan només hi ha bars i restaurants, és quan comença 
el problema. Llavors, lo que aquesta proposta vol és sobretot regular l’activitat econòmica, i sobretot 
una qüestió molt important, diversificar comercialment els eixos cívics i els carrers peatonals. Com ho 
fem? Bé, ho plantegem amb un radi de 50 metres en torn a l’activitat de restauració, de bar, en el qual si 
mira cap a la dreta i cap a l’esquerra, i veu que hi ha un altre negoci de les mateixes característiques, no 
s’hi podrà posar. És un tema que evidentment talla una situació difícil i complicada en el carrer Fàbrica i 
en el carrer Blanquerna, però sobretot mirant cap a la Palma del futur, ens ajuda a sabre que quan un 
eix cívic es construeixi, o es plantegi, ja no hi haurà aquests tipus de problemes. És d’un consens 
demolidor, associacions de veïnats diverses, els restauradors. Aquesta proposta pareixia impossible però 
ha estar possible amb un consens demolidor. La veritat és que estam satisfets, i estam sincerament 
contents de l’aprovació d’aquesta proposta, i sobretot com afecta en el model de ciutat. Una reflexió 
molt més enllà, tothom coneix que Palma és una ciutat que està de moda, i volem que estigui de moda 
durant molt de temps, no durant uns anys i que després perquè volem generar moltíssim activitat 
econòmica, en el final ens quedem sense activitat econòmica. Ho dic perquè venen reptes interessants 
per la ciutat. No pot esser que la ciutat sigui exclusivament un lloguer turístic. No pot esser que la ciutat 
exclusivament sigui un hotel. Llavors també haurem de plantejar amem de quina manera podem, 
podem plantejar aquest model de ciutat que sigui sostenible, i que l’activitat econòmica no planificada 
d’avui, sigui la fam del demà. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres recolzarem, ja ho varem dir, votarem a favor d’aquesta mesura. I ho 
farem perquè considerem que efectivament s’ha de regular, s’ha de regular, i lo que sí ens preocupa és 
que això no ha quedat únicament en una qüestió urbanística. S’ha de donar, s’han d’adoptar mesures 
per fomentar el comerç i el petit comerç. Perquè si això no va acompanyat d’aquest tipus de mesures, 
en el final lo que ens trobarem seran els locals buits, perquè avui està clar, proliferen els bars, munten 
molts de bars en els eixos cívics, però perquè són un negoci. Entonces, hem de fer que aquests altres 
locals, també siguin un negoci i en això els hem d’ajudar. Nosaltres votarem a favor a demés, perquè 
creiem que, i així ho dúiem a demés en el nostre programa electoral, que els eixos cívics s’han constituït 
en ocupar, en implantar-se tot bars i restaurants, ocupen la via pública i la lleven al ciutadà. Creiem que 
amb aquesta mesura afavorirem també una reducció o un manteniment quan no, o una proliferació 
superior de terrasses. Aconseguirem que els eixos cívics continuïn essent uns eixos per la ciutadania, 
perquè se pugui passejar, per enriquir la ciutat, per enriquir el comerç, per enriquir també els propis 
locals de restauració, que a lo millor arriben a un punt de saturació. I creiem que tot és beneficiós per la 
ciutadania i per aquesta ciutat. Gràcies.”  
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Bien, desde el Partido Popular lo que reclamamos es que el Sr. Noguera y este Equipo 
de Gobierno, dejen de parchear la ciudad, a base de modificaciones puntuales. Debe quedar claro que 
efectivamente la calle Fábrica y la calle Blanquerna, tienen un problema que necesita ser solucionado, 
en eso no hay ninguna discusión, y son muchísimos los vecinos que han venido a vernos, buscando una 
solución. En este sentido también queremos decir que desde que ha empezado la legislatura, que ya han 
pasado 20 meses, el Sr. Noguera ya ha hecho 10 modificaciones puntuales de Plan General, mientras ha 
ido prometiendo paralelamente una revisión del mismo, una revisión del Plan General, que por dejación 
de funciones de todos los políticos, ha ido pasando, puesto que llevan casi 20 años en vigor. Desde aquí 
reclamamos que se deje de modificar el Plan General, que se deje de decidir como va a ser la ciudad, a 
base de parchearla a trozos, y que se piense en conjunto, a través de una revisión del Plan General. El 
Partido Popular de Palma reclama, de manera coherente, como lo hemos venido haciendo desde el 
principio, que todo esto se haga en un marco general, como también reclamamos, reclaman los vecinos, 
una solución para la calle Fábrica, porque esta modificación puntual, si bien puede evitar problemas 
futuros, lo cierto es que los problemas existentes actualmente, no los soluciona. Por lo demás tendrán 
nuestra abstención. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Aquesta era una proposta, jo crec que evident perquè ve d’un acord, perquè tothom està d’acord, 
restauradors, veïnats. Evidentment regular i planificar aquests eixos cívics, i aquests carrers peatonals, jo 
crec que és de justícia, és crec que de dignitat ciutadana, i sobretot d’una Palma que aspira a esser una 
ciutat molt més amable. Amem, lo de yo parcheo, sí, yo parcheo los desastres urbanísticos del Partido 
Popular y de la ciudad sin planificación que nos habéis dejado. Sí, si això és perxejar, sí parcheo. Perquè 
vull recordar que vostès varen governar els darrers 4 anys Sra. Bosch, i varen tenir l’ocasió de planificar i 
de regular l’activitat econòmica a Fàbrica, a Blanquerna, i en els carrers peatonals, i no ho feren, no ho 
feren. Ara me ve a explicar, a dir-me a jo que yo parcheo. Sí evidentment parcheo els desastres 
urbanístics i les aberracions que vostès varen fer. Evidentment. Y parchearé todo lo que sea necesario. I 
evidentment aquesta legislatura, el gran objectiu és revisar el Pla General. El Pla General sobretot en la 
vocació de construir o de pensar o de somiar la Palma dels propers 15-20 anys. I ja li he dit moltes 
vegades que aquest camí ha d’esser de consens. Perquè evidentment si en aquest país, i el seu partit 
també és responsable, s’ha canviat les lleis educatives durant 7 o 8 vegades durant 30 anys, no convé 
que el model de ciutat es canviï cada 4 anys. Llavors aquesta és la nostra intenció. No només un consens 
polític, sinó evidentment un consens veïnal i un consens ciutadà. En relació al nombre de modificacions 
puntuals del Pla General, és vera que enguany duim 10, però és que la darrera legislatura va haver-hi 34, 
i també va haver-hi aquesta vocació de voler revisar el Pla General. La ciutat va canviant, el Pla General 
s’ha d’adaptar, i evidentment aquestes mesures urbanístiques lo que corresponen només és a una 
qüestió, la planificació perquè la ciutat sigui sostenible, moderna, verda i europea.” 

 
Es proposa: 
 
“1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma,  referida a la regulació dels usos per 
a les zones C "Eixos Cívics" i a les zones A,B,D,E,F0pb,F0pc,F0a, Zona Avingudes Zones de 
Renovació Espontània i Zones d’ Intervenció de l’ Edificació en el cas que les zones donin front 
a un tram de vial d’ ús preferentment de vianants en tota la seva amplada, amb l’ objectiu de 
d’ equilibrar els  usos terciaris pormenoritzats permesos amb l’ ús principal residencial 
plurifamiliar en aquestes zones, per mitjà la limitació de les activitats que s’ engloben als usos 
d’ establiment públic i d’ equipament comunitari d’ ús recreatiu,  segons el projecte redactat 
pels Serveis tècnics de Planejament,  documentació amb data d’ entrada al Servei jurídic de 
Planejament  de 02/02/17, i núm. 87 (documentació en paper), que es correspon amb els 
arxius signats electrònicament amb el següent enllaç: Z:\Urbanisme\Planejament\DOC 
TECNICA ORIGINAL\PA\PA2016-0010-MOD PGOU REGULACIO USOS 
Aquesta modificació es fa perseguint el manteniment i la convivència equilibrada entre la 
massa residencial i els usos permesos pel Pla General. Amb aquesta finalitat, i també per 
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revisar i actualitzar, atenent a la vigent Llei turística, la pròpia definició dels usos la regulació 
dels quals es modifica, es proposa la modificació dels articles 57, 58, 65 (quadre d’ usos 
número 1, quadre s’ usos número 2 i quadre d’usos número 10) i 129 de les Normes 
Urbanístiques del PGOU. 
L’ àmbit físic d’ aplicació de la present Modificació del Pla General es concreta a les zones 
qualificades com Zona C "Eixos cívics" i a les zones A, B, D, E, F0pb, F0pc, F0a, Zona d’ 
Avingudes Zones de Renovació Espontània i Zones d’ Intervenció de l’ Edificació en el cas que 
les zones donin front a un vial de vianants. 
 
2.- Sol·licitar a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears pronunciament en el sentit que 
la modificació pretesa no té efectes significatius en el medi àmbit i, per tant, no fa falta que es 
subjecti al procediment d’ avaluació ambiental estratègica, segons l’ article 9.5 de la Llei 
12/2016, de 17 de juliol, d’ avaluació ambiental de les Illes Balears. 
No es farà l’ aprovació definitiva de la present Modificació mentre ho hagi un pronunciament 
de la CMAIB i, en el seu cas, es facin tots els tràmits previstos a la legislació ambiental. 
 
3.- Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB, i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu electrònica de l’ajuntament. 
 
4.- Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria, quedant 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment se sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al Consell 
Insular de Mallorca. 
 
5. Suspendre la tramitació i aprovació dels plans de desenvolupament, d’instruments de 
gestió, així com l’atorgament de tota classe d’autoritzacions i llicències urbanístiques i la 
possibilitat de presentar comunicacions prèvies que resultin afectades per les determinacions 
dels articles objecte de modificació  en els termes que determina l’article 50 de la Llei 2/2014, 
d’ordenació i ús del sòl. No obstant això, no quedaran afectats per la present modificació del 
PGOU tots els expedients que es trobessin en tràmit en data 7 de febrer de 2017, afectant 
només els que s’iniciessin després d’aquesta data, havent-se d’incorporar a la modificació de 
PGOU aquest text com a normativa transitòria. 
 
6.- Comunicar el present acord a l’oficina de Revisió del PGOU i a la resta de Serveis que es 
puguin trobar afectats. 
 
7.-Les futures peatonalitzacions de vials, de les quals els terrenys que hi confronten quedaran 
afectats per la present modificació del PGOU, s’hauran d’adoptar per acord plenari amb les 
suficients garanties d’informació pública.” 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 6 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS, Som Palma i C's) i 3 abstencions (PP). 
 
Aprovat per majoria absoluta, amb 19 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS, SOM i C's) i 8 abstencions 
(PP) 
 
3.4 PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS  
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- Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma (CIF G-57981755) 
 Punt 27 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 33 (Miquel Obrador Sabater) 
  
- Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma (G-07686033) 
 Punt 22 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 27 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 30 (Francisco Nogales Anca) 
 
- La Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (CIF G-57301814) 
 Punt 22 (Pere Felip Buades) 
 Punt 27 (Pere Felip Buades) 
 
- La Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (CIF G-57621427) 

Punt 22 (Yusmely Coronado) 
 
- Associació de Veïns de Son Rapinya (CIF G- 07259823) 
 Punt 22 (Marisa Bonache Vico) 
 
- Unió d’Associacions de Mallorca (CIF G-57472045) 
 Punt 34 (Pere Felip Buades) 
 
- Asociación de Celiacos de las Islas Baleares (CIF G-07952948) No inscrita al REMEC 

      Punt 35 (Lluïsa Serra Jover) 
 
 

 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia Sr. Batle, senyors regidors. Avui hi ha una paraula molt maca que vostès, una Palma sostenible, 
una Palma de futur, és això que nosaltres ens hem animat a muntar una Federació, entitats veteranes 
de tot Palma, amb un coneixement del carrer. Per lo qual, nosaltres volem seguir aquest camí. Però per 
seguir aquest camí hem d’escoltar els veïnats directament. Sabem que, no sé a lo que ens servirà venir 
aquí, a nosaltres al Molinar ens ha servit molt, perquè ens ha estat escoltat al final. Nosaltres estam per, 
per exemple, a La Real, un exemple. A La Real, de l’ermita a Son Espases, hi ha el camí de La Real, lo qual 
varem demostrar que és una petició que s’ha fet, però com que no ha estat escoltada, nosaltres la duim 
aquí en el Ple, com va esser l’altre vegada. No tenen aceres. Les aceres és la terra pròpia que deixen per 
l’arbre. Les arbres per tot, tots sabem lo que hi ha, no hi poden caminar. Si hem de fer Sr. Noguera, Sr. 
Batle i tots els partits que vostès estan en el Pacte, si hem de fer una Palma sostenible, heu de cuidar les 
barriades. És necessari, urgent, que s’arreglin totes les voravies de lo que són les barriades. Jo li 
anomeno La Real i també Son Anglada i Son Valero. Si vostès, els responsables d’esser Batle i el que 
vindrà, el Sr. Noguera, haguessin vingut amb nosaltres, haguessin fet lo que varem fer nosaltres a Son 
Valero. Hi havia una màquina de fer net d’Emaya en els principals carrers, però en el fons que hi ha una 
xatarreria, devora el carrer de Can Miret, és impressionant els metres de vidre, però trossos de vidre i de 
coses de, d’un tros de 50 metres damunt d’una acera. És a dir, ni hi ha neteja, ni hi ha cura, ni hi ha 
Policia Local que faci el informe. Les aceres del camí de Can Miret, que va a Son Anglada, la gent amb el 
cotxet ha de baixar per la via, per la carretera. La carretera és estreta, si ve un camió s’ha de tirar 
damunt les herbes. Un metre de formigó val 25 euros. Si no hi ha doblers per fer i enrajolar, facin net 
per favor i facin, posin formigó. D’aquesta manera la gent pot passar. Lo que demanem no són promedis 
cars, són lo que demanen els veïnats. És vera que hem de cuidar Palma, és la perla del Mediterrani i ho 
ha d’esser, però per favor cuidin les barriades amb aquest tema. En tenim dos en estudi, que avui no 
toca, començarem el dilluns, que és una barriada molt cèntrica i molt estimada, si hi ha visites de 
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polítics, de com nosaltres. Però nosaltres lo que hem fet és xerrar terceres edats, locals socials, 
persones, bars, restauració. I dilluns li enviarem una còpia també d’aquesta visita. Tot és lo mateix, falta 
de cura, falta d’atenció a les barriades. Referent a l’altre punt, que és el 37, nosaltres tenim 
històricament problemes de Palma. No puc entendre, és que no puc entendre, perquè quan xerren 
vostès trobo gent molt preparada, efectivament, amb bones idees, però llavors a l’hora de fer-les se 
perden pel camí. Com pot esser que en Pla de Sant Jordi un any i l’altre els palmesans hagin de veure 
que una barriada de Palma, rústica, que és una barriada exemple, que s’assimila a la petita Pobla de 
Palma, encara no hagin trobat una solució. Jo no parlo dels que estan vostès, parlo en conjunt de 
tothom. Nosaltres de la Federació de Ciutat de Palma, demanem que es faci un Pla d’urgència amb 
aquest tema, i que nosaltres hi volem estar i volem recolzar. És a dir, com volem recolzar? Amb la 
sol·licitud que l’associació de veïnats, les terceres edats, i els clubs esportius i totes les entitats que hi ha 
en aquest Pla de Sant Jordi, es pugui dur a terme. Però ha d’esser una cosa en conjunt. Sr. Noguera, 
vostè ha fet un Pla de Santa Catalina. Jo vaig néixer devora el carrer de la Fàbrica, jo estic a favor que se 
facin 50 metres. Som una persona que defensa el turisme, les terrasses i tot, ho trobo molt adequat, i 
trobo que sigui una llei de futur, però així com vostè hi ha moltes coses que són tan oberts, li demano 
disculpes a lo millor lo que diré que no té dins el programa, que el Pla de Sant Jordi té tot el nostre 
recolzament des de la Federació, i que ens volem asseure amb recolzament d’aquestes associacions 
veïnals d’aquest lloc. Demano avui aquí, públicament, el mateix consens, el mateix carinyo, encara que 
no pensin com nosaltres, temes tan eloqüents, la Feixina, el Club del Molinar, que ha retirat el projecte, 
lo qual ojala entre tots trobem una cosa adequada, però per favor, nosaltres hem guanyat tres plecs en 
el Pacte anterior, mai hem fet sang d’això, al revés, hem fet solucions i arreglos, amb els temes que hem 
guanyat al Molinar, i volem fer feina amb vostès. Vostè Sr. Noguera que toca molt aquest tema, li 
demano que ens recolzi a trobar una cosa pel Molinar digne, per a tothom, pels veïnats, pels mariners, 
per una Directiva que fa 90 anys que fan feina pel Molinar, i sigui una cosa conseqüent. Li demano que 
els plans generals, els plans grossos, siguin oberts com vostès expliquen avui. Si nosaltres hem de creure 
en vostès, hi creurem, però me cregui que ha d’esser en fets. Li demano col·laboració, demanem 
l’extraradi gastin doblers no ho facin tot amb el Pla General per favor, vagin per les barriades, cuidin les 
barriades. El centre de Palma el veiem tots, hi passegem cada dia. Més enamorats que estam nosaltres 
de Palma no estaran vostès. Només li demanem que siguin honrats en totes els coses. Per favor, no 
guardin rancor a les persones que pensin com vostès, perquè vostès ens representen a tots. Moltes 
gràcies i molt atents. Gràcies.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma: 
 
“Buenos días Sres. Regidores. Quiero manifestar sobre el punto 22, yo me agarro a un tema que hay no 
de horario pero sí de uso. Tenemos al lado de la oficina municipal del Arenal, un campo de futbito, 
infrautilizado, o mejor dicho, no usado. Por parte del personal de dicha oficina, al estar cerca de la 
piscina municipal Antonio Servera, podría servir y ser utilizada para los ciudadanos del Arenal y 
alrededores, para hacer deporte. Es tema de análisis para dar forma de cómo se puede gestionar su uso, 
teniendo en cuenta que el Arenal de Palma está carente de espacios deportivos, que en tiempos atrás se 
nos habían prometido, nuestra asociación pone a disposición de este Ayuntamiento, para debatir dicho 
tema y que se haga un poquito más, para que haya deporte en la parte más antigua del Arenal, con el fin 
de que nuestros jóvenes tampoco estén en la calle, y se dediquen más al deporte que es muy sano. 
Sobre el punto 27, inversiones para la reparación de aceras, tenemos que comentar que hace poco 
tiempo se asfaltó la calle Trasimeno, entre las calles Coral y Milán. Estamos contentos de que haya 
arreglado dicha calle, pero resulta que la empresa que realizó dicho asfaltado, ha dejado las aceras más 
bajo del nivel que el centro de la calle, por lo que cuando llueve se quedan las aceras encharcadas. Si 
hubiesen quitado la capa de asfalto antigua, este arreglo sería perfecto. Ahora habrá que subir aceras, y 
como consecuencia dinero malgastado. A parte de que cuando tengamos una lluvia un tanto fuerte, que 
hasta ahora hemos tenido suerte, y no la hemos tenido, hemos tenido lluvias continuas pero no fuertes, 
las plantas bajas y sótanos y garajes quedarán inundados, y el responsable subsidiario sería nuestro 
Ayuntamiento. Tenemos que aclarar que cuando se hizo el nuevo paseo llamado entonces Avenida 
Nacional, y que ahora se llama calle Cartago, atravesaban por debajo de dicha avenida hacía el mar, tres 
tubos de un metro de diámetro, instalando un traga aguas al final de la calle Germà Bianor, para evitar 
tantas inundaciones, motivadas porque las lluvias añadidas que caían en Bellavista, sumaban tal 
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cantidad de caudal de agua, que inundaban la zona, creando pérdidas importantes en mobiliario de los 
vecinos. Pues bien, al sacar los mencionados tubos y añadir nivel más alto en las calles, ahora estamos 
expuestos a padecer de nuevo dichas inundaciones, esperamos del Ayuntamiento, den solución a este 
problema, y si acaso reclamen a la empresa que ha hecho este trabajo. En el punto 30, tenemos que 
recordar que es necesario habilitar servicios para nuestros visitantes turistas que vienen al Arenal, 
sobretodo para mayores de la tercera edad, que tienen más necesidades de acudir a los servicios de 
aseo públicos, en invierno por estar muchos establecimientos de restauración cerrados, nos 
encontramos con una carencia de dichos servicios, ya que los balnearios están cerrados. Un servicio 
mínimo tendría que exigirse, a los explotadores de dichos balnearios, por ejemplo, abrir los servicios de 
los balnearios 2, 8, 10, que es donde se acumula más cantidad de visitantes. También se podría llegar a 
acuerdos con ciertos bares, que anunciaran servicios urinarios públicos, a cambio de una compensación 
municipal, que podría aplicarse en algún recibo del consumo de agua. Todo son ideas, y nosotros damos 
las nuestras. Estamos a disposición para poder cooperar con ustedes. Muchas gracias. Dejo el resto de 
tiempo a mis compañeros si lo necesitan.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa 
Catalina, referent a aquest punt exposa lo següent: és totalment inadmissible que les instal·lacions de 
Son Moix, els diumenges i festius, es tanquin a les 14 hores les exteriors i a les 15 hores el poliesportiu. 
Demencial, molt demencial. I ja xerrem d’instal·lacions esportives municipals, aprofitarem per 
assenyalar que en el nostre criteri el IME no està a l’altura de les circumstàncies, deixa molt que desitjar, 
i com exemple viu posarem el cas del Club Santa Catalina Atlètic, que el Sr. Hila coneix molt bé, un club 
cataliner amb un prestigi guanyat a pols, que té un equip de tercera divisió nacional, 20 equips de futbol 
base, i dues escoletes. El seu camp municipal de joc és el de Son Flo, on entrenen uns 400 nins, més 
l’equip de tercera divisió, a part de que altres equips d’aquesta zona, Son Serra, La Vileta, Son Roca, 
etcètera, també utilitzen aquest camp, i això és un desgavell, inacceptable, no hi caben, hi ha que fer 
malabarismes i no basta. Hi ha overbooking i a Son Moix no ens deixen entrenar, a pesar de haver-lo 
sol·licitat en nombroses ocasions. I lo més lamentable és que adherit al camp de Son Flo, hi  ha un solar 
propietat de l’Ajuntament, que des de fa 3 o 4 legislatures, s’aprovà en Ple que es construirien dos 
camps de futbol 7, i fins la data res de res s’ha fet, increïble però cert, i ha arribat l’hora de dir basta i 
exigir amb tots els respectes, a l’actual equip de Govern, que construeixi aquests dos camps de futbol 7, 
aprovats pel propi Consistori, des de fa tants d’anys, antes d’acabar aquesta legislatura. I per si fos poc, 
el IME té en el mes absolut abandonament, el camp de Son Flo. Avui simplement donarem algunes 
pinzellades sobre aquestes deficiències, il·luminació súper deficient, a les torres només hi ha 4 focus, i 
són necessaris com a mínim 6 a cada torre, i per més inri, hi ha un focus fus, i no ho instal·len. Els 
laterals del camp estan sense asfaltar, i convertits en àrea de pedres, forats i terra, el marcador i les 
xarxes estan rompudes, la barrera de la part nord del camp està rompuda des de temps immemorial, i 
per allà es fa fins i tot motocròs i entra i surt tot el que vol. I un llarg etcètera que seria interminable 
exposar. I per demostra la ineficàcia i passotisme inacceptable del IME, senyalarem que estam cansats 
de protestar davant tal abandonament, i fins inclús mesos enrere, varis membres del IME visitaran Son 
Flo, prengueren deguda nota de totes les deficiències, i contra tota lògica, encara esperem d’asseguts, 
que hagin mogut un dit per obrar en conseqüència. Per lo tant, rebi el IME la més severa crítica per part 
de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina. El IME ens ha defraudat, no ens mereix credibilitat, 
amb la seva deixadesa ens està fent com aquell que diu la massa i el cullerot. És intolerable per exemple 
que per falta d’espai el nostre equip de tercera divisió nacional, només pugui entrenar-se tres dies a la 
setmana una súper mínima hora. Avui la nostra associació se dirigeix al Molt Honorable Sr. Batle José 
Hila, que coneix a fons l’activitat del Club Santa Catalina Atlètic, i sempre s’ha preocupat dels temes 
esportius, perquè intervingui directament en aquest assumpte, sobretot en la construcció dels dos 
camps de futbol 7. La barriada de Santa Catalina confia en vostè Sr. Hila, no ens defraudi per favor. I 
acabaré amb una frase en nom de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina i de la Federació de 
Veïnats Ciutat de Palma, la Feixina no se toca! Bé, ara passarem a l’altre punt amb el permís del Sr. Hila, 
el punt número 27. Recolzem aquesta proposició, idò és evident que les voravies de les barriades de 
Palma, estan en un estat lamentable, molt lamentable, és una vertadera vergonya, un escàndol, de 
veure com les voravies d’una ciutat turística de primer ordre com la nostra, les rajoles es troben en un 
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estat de degradació. Sobretot és inadmissible i perillós, que nombroses rajoles estiguin rompudes i 
aixecades, lo qual òbviament és un perill per la integritat física dels ciutadans, i com exemple posarem a 
la popular i marinera barriada de Santa Catalina, que necessita una revisió a fons, especialment en els 
carrers on hi ha arbres, carrers Despuig, Villalonga, Joan Crespí, Borbuny, etcètera, ja que les arrels dels 
arbres, rompen cada dos per tres les rajoles. L’actual Equip de Govern, no pot consentir baix cap 
concepte, i no hi ha excuses que valguin, que les nostra estimadíssima Palma, sigui una ciutat amb les 
voravies tercermundistes, que donen una mala imatge a una Palma que hauria d’esser un referent i un 
exemple en quant a tenir sempre unes voravies en excel·lents condicions, tant pels palmesans com pels 
mils de turistes que ens visiten. Fins i tot en el Passeig Mallorca, hi ha rajoles en mal estat. Entre altres 
prenguin exemple d’un país tercermundista, com Cuba, on les voravies estan sempre impecables, i se 
revisen amb la màxima assiduïtat. Per lo tant, no ens queda més remei que criticar durament a l’actual 
Equip de Govern, que pareix que en moltes coses dorm a la palla, i ni tan siquiera és competent per dur 
un seguiment adequat en moltíssims aspectes, a part de les voravies. És un Equip de Govern que el 
vèiem ineficaç i incompetent en molts d’aspectes, la seva trajectòria en el nostre criteri, és dèbil, molt 
dèbil, i dia a dia està defraudant en els ciutadans. Es posin les piles, se posin d’acord, se posin, malament 
estiguin tres partits en el mateix galliner, que se barallen, però en el mateix galliner, i si no són capaços 
de reparar les voravies de Palma, direm allò de apaga i anem, la nostra entitat de moment lis posa un 
suspens en el manteniment de les voravies. Per favor rectifiquin i a partir de demà mateix comencin a 
fer feina per deixar totes, absolutament totes les voravies de ciutat en immillorables condicions, és lo 
que toca. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Hola, buenos días a todos. Muy Honorable Sr. Alcalde, Sras. y Sres. Concejales, la asociación de Ex 
Jugadores y Ex Jugadoras de Futbol Base de Mallorca, referente a este punto tan importante, expone lo 
siguiente: en primer lugar felicitamos al Partido Popular por presentar esta proposición tan positiva, en 
pro del deporte palmesano. A nuestro criterio es una auténtica incoherencia, una auténtica barbaridad, 
que las instalaciones municipales de Son Moix, los domingos y festivos se cierren a las 14 horas las 
exteriores, y a las 13 horas el polideportivo. Este hecho Sras. y Sres. del Equipo de Gobierno de Cort, es 
el colmo de los colmos, de lo que no debería hacerse bajo ningún concepto, un hecho que es merecedor 
de nuestra más severa crítica, y que exigimos por favor, que se corrija por la vía de urgencia. No tiene 
sentido, no pies ni cabeza, que precisamente los domingos y festivos, que es cuando los ciudadanos más 
tiempo libre tienen para poder practicar deporte, estén estas instalaciones estén cerradas tan pronto. 
Por lo tanto, no nos queda más remedio que pensar que el IME lleva una política desacertada, negativa, 
muy negativa, incluso desde hace un par de meses las instalaciones se cierran en el mismo momento en 
que se termina el entreno, y no tienen tiempo para poder ducharse, y este hecho es funesto, 
incomprensible, y demuestra el anómalo talante negativo del Instituto Municipal de Deporte. Un IME 
que necesita cambiar el chip, a favor de los deportistas que utilizan las instalaciones de Son Moix. No 
hay que olvidar nunca el Equipo de Gobierno y todas sus áreas están al servicio del pueblo. Asimismo 
existen otras instalaciones deportivas municipales, como la de Son Ferriol, que tienen un horario similar, 
y en zonas así la falta de pista deportiva hace que estas instalaciones sean necesarias para las familias. 
Urge pero de verdad que el Equipo de Gobierno del Pacto, flexibilice el horario de cierre de las 
instalaciones de Son Moix entre semana y en temporada de competición, para fomentar las prácticas 
saludables de los jóvenes. De verdad estamos muy decepcionados, de cómo lleva el área deportiva el 
actual Equipo de Gobierno, con un IME que en vez de potenciar las actividades deportivas, las recorta. 
Un suspenso al IME, pues y a partir de ahora, ya mantener abiertas las instalaciones del deportivo y de 
Son Moix, los domingos y festivos, hasta las 20 horas. Basta ya de tanto recortes y obstáculos para los 
deportistas palmesanos, en vez de fomentar lo que hacen es que no hagan deporte. Y bueno, para 
finalizar también mi intervención, con una frase y en apoyo de las otras asociaciones, frase de la 
identidad, identidad de la Federación de Vecinos Ciudad de Palma, apoyamos, la Feixina no se toca. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Bonache Vico, representant de l’Associació de veïns de Son Rapinya: 
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“Gràcies. Sr. Batle, senyores i senyors regidors, veïns i veïnes de Palma. Des de l’Associació de Veïns de 
Son Rapinya, intervindrem sobre un tema que afecta a molts altres barris de la ciutat, especialment a 
aquells que com Son Dameto, el Coliseu, Cas Capiscol, etcètera, no compten amb espais lúdics i 
esportius, en els quals realitzar activitats com l’esport socioeducatiu. Davant la proposició del grup 
municipal del Partit Popular, d’obrir les instal·lacions esportives municipals, també els diumenges i 
festius a la tarda, fins a les 20 hores, els demanem quant costarà la despesa del personal necessari, per 
mantenir aquest horari, especialment tenint en compte que es tracta d’hores festives. Confiem que 
alguns dels 11.000 potencials usuaris del IME, puguin gaudir durant unes hores més, d’instal·lacions que 
malauradament no estan a l’abast de tothom. També els demanem quants espais repartits per tota la 
ciutat es podrien dotar de porteries, cistelles, xarxes, fins i tot quans patis de col·legi es podrien obrir a 
les tardes, amb aquest mateix doblers. Aquests espais esportius oberts, i patis de col·legis, permetrien 
accedir a la pràctica de l’esport a infants i preadolescents, que els pares no poden acompanyar a 
instal·lacions més formals com les del IME, on no poden entrar tot sols fins els 15 anys. També les 
organitzacions socials com les associacions de veïns, disposarien d’espais, en els quals podrien impulsar 
l’esport base no competitiu, però que compleix una important funció socialitzadora, educativa i 
preventiva de futurs conflictes i problemes de bandes juvenils. Ens permetria treballar amb al·lots i 
al·lotes en situació de risc i avançar-nos als problemes. Com podeu veure, nosaltres també tenim una 
proposta alternativa, adreçada als 389.578 més o manco, persones de la ciutat, que no estan abonades 
al IME, especialment als sectors socials més vulnerables, al teixit associatiu, i per complir una funció que 
va més enllà del simple oci o activitat esportiva. Nosaltres també volem potenciar l’oci saludable, 
perquè estam al carrer, treballem en el nostre entorn. Sabem que aquest oci només arriba als sectors 
socials vulnerables, i que més ho necessiten, si va acompanyat d’agents educatius, siguin professionals o 
voluntaris, que els estimulin a practicar-lo, i intervinguin en el procés. Respondre a aquestes necessitats 
socials és la nostra prioritat, i com qualsevol altre necessita d’un mínim d’inversió i recursos, prioritzant 
sobretot aquells barris que com els citats, necessiten més suport en aquell tema per la manca d’espais i 
d’instal·lacions, però també d’altres que com el nostre, veuen restringit l’accés a les instal·lacions 
esportives per practicar un esport de base no necessàriament competitiu, i per això necessitem disposar 
de més espais alternatius. Vos proposem quantificar el cost de la proposta del Partit Popular i destinar 
aquests recursos a dotar espais als barris i a obrir patis de col·legis, amb una persona de vigilància 
durant unes hores a la tarda, començant pels barris que més ho necessiten. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Aterrar a Palma a un dia clar de hivern, és sempre un bonic espectacle, inclús pels residents, però fer-
ho en aquest mes de febrer està essent trist, melancòlic, mirant com ha quedat el nostre estimadíssim i 
bell Pla de Sant Jordi, degut a les fortes pluges caigudes. Per lo tant, a vista de passerell, avió, la situació 
és dantesca. Les torrencials pluges, han deixat el Pla de Sant Jordi com aquell que diu, destrossat, mal 
parat, els diferents equips de Govern que han desfilat per Cort, mai, mai han tingut en compte el 
caràcter inundable de la zona degut a la seva ineptitud i incompetència, passant olímpicament en la 
preservació del Pla de Sant Jordi. Però aquesta no és ja una qüestió de danys a les vivendes, és molt més 
que això, per suposat s’ha tirat a perdre qualsevol cultiu en una enorme extensió del sòl agrícola de 
Palma. A Cort, i no diguem ja el conseller d’Agricultura, pareix importar-li molt poc l’economia de les 
zones rurals de capital. San Jordi, s’Aranjassa i Casa Blanca, deuen representar molt pocs, segurament 
pocs vots, només així s’explica segons pareix que l’Equip de Govern de l’Ajuntament de Palma, toleri 
impassiblement el fustigament en que se sotmet a San Jordi, s’Aranjassa i Casa Blanca. Sí, aquí en el 
nostre criteri, hi ha passivitat municipal i desídia de les restants administracions. El perill que tragina 
l’actual situació del Pla de San Jordi és que en una temporada turística que promet esser històrica en 
breu, l’Ajuntament no fa res. Constat que s’hagi multiplicat exponencialment els xaiades de mosquits 
tigre, qualque cosa que pareix no preocupar-los, i tot això a pocs metres de l’aeroport i de la Platja de 
Palma. Les nostres febles i despistades administracions, Ajuntament de Palma, Consell de Mallorca i 
Govern Balear, han convertit des de fa anys i ara més que mai amb les fortes pluges, en els veïnats del 
Pla de Sant Jordi, en veïnats de quarta regional, repeteixo, en veïnats de quarta regional, i com aquell 
que diu desemparats. Les nostres anodines administracions han de comprendre que el Pla de Sant Jordi 
està en pla d’emergència, amb alerta vermella, i necessiten ajuda, però ajuda de veritat, la Unió 
d’Associacions de Mallorca es posa al costat dels veïnats de Sant Jordi, i està disposada a donar i a fer i 
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donar la mare de totes les batalles democràticament per suposat, defensant a capa i espasa a uns 
veïnats que necessiten ajuda i solucions urgents. I acabaré en nom de la nostra entitat i de la Federació 
de Veïnats Ciutat de Palma dient, la Feixina no se toca.” 
 
Sra. Serra Jover, representant de la Asociación de Celiacos de las Islas Baleares: 
 
“Bon dia a tots, Sr. Batle, regidors, membres del Ple. En primer lloc agrair-los que avui ens deixin la 
paraula en aquest Ple, perquè vos volem donar les gràcies des de l’Associació de Celíacs per aquesta 
iniciativa que ha presentat avui el grup de Ciutadans, i que pensem que amb consens podeu arribar a 
acords. Volem agrair, perquè nosaltres, els malalts celíacs, una vegada diagnosticat diguem que el 
sistema se’n oblida de ell. És un malalt, perquè és la malaltia celíaca, que el seu medicament no es troba 
a la farmàcia. El seu medicament es troba en el supermercat, això vol dir que el nostre preu de compra 
s’encareix en 1.400 euros anual per membre celíac. Tenim famílies que són dos i tres membres de 
celíacs dins la família, i aquest cost és un sobrecost que no està reconegut, evidentment ni a nivell 
municipal ni a nivell autonòmic ni a nivell estatal. El celíac està totalment desprotegit. Des de 
l’associació sabem que no és fàcil dur a terme segons quines activitats, i que això és un llarg camí que 
comença avui. Entenem que participen distintes àrees, Sanitat, socials, educació, considerem molt 
important la formació, no a nivell només de restaurants, sinó que aquells nins i nines que són celíacs, 
estiguin totalment integrats a les seves escoles, en els menjadors escolars, i per tot això considerem que 
és un camí que s’ha començat avui, que donem les gràcies un altre vegada, i que animem que això no 
quedi a demés en una mera declaració d’intencions, sinó que es pugui formalitzar aquests acords i 
convenis de col·laboració amb l’associació. Moltes gràcies.” 

 
27. Grup PP Pla inversions per reparació de voravies a les barriades 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, el malestar de les voravies, dels carrers de les barriades de la nostra ciutat, és un 
tema que preocupa a la majoria de ciutats. Tot sovint quan anem a diferents barriades, tothom ens 
mostra, i de fet les tenim penjades tant a Twiter com a Facebook, les fotografies del mal estat de les 
voravies general a tota la ciutat. Els vianants han d’anar sortejant les irregularitats d’aquestes, ja que es 
troben aixecades, obertes, o amb rajoles rompudes. Desperfectes que denuncien tot sovint els 
residents. En ocasions inclús han provocat caigudes amb conseqüències físiques greus pels ciutadans, i 
després és el mateix ajuntament, el que els ha de pagar una indemnització. Posar solució a aquests 
desperfectes, és una necessitat, no un caprici, i per això cal que l’Ajuntament tingui ple coneixement de 
l’estat de les voravies, de totes les barriades, per poder realitzar les convenients inversions per renovar 
el paviment de les voravies en mal estat. És per això que instem a l’Ajuntament de Palma, que l’Equip de 
Govern realitzi un Pla d’inversions, per a reparar les voravies de les barriades, amb el corresponent 
calendari d’actuacions. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Romero (Som Palma): 
 
“Gracias. Bueno, el Equipo de Gobierno lo primero que hizo cuando entró a gobernar fue, preocuparse 
por este tema de las aceras, que compartimos la preocupación del Partido Popular y de los vecinos, 
porque realmente el mantenimiento de aceras y pavimentos no se hace correctamente desde hace 
muchos años. La idea, y como primer paso, fue hacer un diagnóstico del estado actual de las aceras de la 
ciudad, y a partir de ahí empezar a trabajar desde un diagnóstico de estado de aceras, y sobretodo de 
accesibilidad de la ciudad, empezar a hacer un Plan de inversiones, que conlleve a una mejora sustancial 
de las aceras, y sobretodo tener una ciudad más accesible. Lo primero que hicimos fue rescatar un 
diagnóstico que había hecho el Gobierno del 2007 al 2011, del estado de las aceras en la ciudad, un 
diagnóstico bastante exhaustivo, donde se informaba el estado en ese momento de las aceras. Con ese 
diagnóstico, ese diagnóstico debía servir para empezar a hacer un Plan de inversiones, y empezar a 
candelarizar distintas inversiones en distintos barrios de la ciudad, según el estado de cada uno de ellos. 
Cuando entró el Gobierno del Partido Popular en 2011, ese diagnóstico lo puso en un cajón, y nada más 



 

- 23 - 

se supo de él, en lugar de empezar a trabajar en base a ese diagnóstico, y empezar a crear un Plan de 
inversiones para la ciudad. No solo dejó el diagnóstico en un cajón, sino que tampoco puso medios 
económicos para llevar a cabo el mantenimiento correcto de la ciudad, y por tanto hizo un pliego de 
condiciones que solo cubría la mitad de las necesidades de mantenimiento de la ciudad, pliego que 
ahora estamos, bueno, va a finalizar, y que seguramente mejoraremos. Ese pliego es de 3.800.000 
euros, y con eso se tiene que atender a 558 hectáreas de pavimento, 221 hectáreas de aceras, una 
longitud de red pluvial de 500.000 metros, y por supuesto tratar 36.000 alcorques de la ciudad que 
están en pésimas condiciones. Lo que hemos hecho cuando empezamos este Equipo de Gobierno es 
rescatar ese informe que el Partido Popular dejó en un cajón, y como primera medida actualizarlo. 
Evidentemente cuando nos pusimos a actualizarlo, no había mucho que actualizar porque el Partido 
Popular no hizo nada por las aceras de Palma. De hecho, no ha hecho ninguna inversión, y sino dígame 
cuál. Por tanto, ahora estamos terminando la actualización, y haciendo un Plan de accesibilidad en la 
ciudad, y en cuanto lo tengamos finalizado, haremos un Plan de inversiones, dotaremos adecuadamente 
el nuevo contrato de vialidad, y haremos un Plan de inversiones a largo término, para tener una ciudad 
decente, así como lo hemos hecho con alumbrado, con los colegios, etcétera. Estamos haciendo todo lo 
posible para poner al día la ciudad, después de años de no inversión. Otra cosa que hemos hecho y que 
antes no se hacía era coordinar distintas obras en la ciudad, sobre todo a empresas de servicios, que 
rompían las aceras, se rompían a veces en los barrios aceras en 4 años 4 veces, porque tenía que 
arreglarse una tubería de Emaya, luego tenía que arreglarse el alumbrado, luego una empresa de 
servicios de telecomunicaciones tenía que pasar su fibra óptica, etcétera, etcétera. Lo que hacemos 
ahora es coordinar las obras, para que se abra una sola vez las aceras, se reponga de manera adecuada, 
y tener aceras en perfectas condiciones, cosa que nunca se había hecho. Por tanto, bueno, en este caso 
nosotros votaremos en contra, porque ya estamos trabajando en esto, no necesitamos que el Partido 
Popular nos lo diga, hemos sacado del cajón lo que el Partido Popular había escondido, y retomaremos 
todas las medidas necesarias para tener una ciudad adecuada. Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, celebrem que hagi arribat a un diagnòstic ja de les voravies de Palma, al cap de 
dos anys d’estar en el Govern, està bé. Jo li diré una cosa, haguéssim pogut arribar també, quan varem 
arribat en el pressupost de enguany, i haguéssim pogut tenir un Pla que hagués pogut esser reparar les 
voravies. Si vostè ja ens diu que tenia el document, que tenia el Partit Popular dins el caixó. Això li 
hagués donat ja molt de joc per poder parlar entre vostès, i en vés d’anar a cercar obres on puguem 
posar una placa, ens anem a cercar les obres que els veïnats veuen dia a dia, i és lo que estan 
demandant. Els ho demanden les associacions de veïnats. Demanden obres que les vagin veient quan 
surten de ca seva, no volen més plaques, no volen més palaus, volen que la ciutat sigui habitable, neta, 
fora herbes i amb les aceres arreglades, no és molt complicat, no és molt complicat. I a dins la mesura 
en que vostè se’n han donat compte ara, nosaltres recolzarem aquesta proposta del Partit Popular, 
perquè pensem que no podem anar cada vegada a pensar si varen fer o no varen fer. Si jo ja ho sé que 
no ho feren, lo que m’esperava és que vostè dins el segon any ja ho tingués pressupostat i hi hagués un 
Pla generalitzat, per arreglar totes les voravies de ciutat, i no hi és, no hi és perquè estam mirant el 
paper, i no hi és perquè no arriben vostès a acords a damunt aquestes feines del dia a dia. Els ciutadans 
se’n donen compte que aquesta ciutat està endarrerida en el dia a dia, a la neteja, a sortir a arreglar 
aquestes petites reparacions, totes aquestes coses és lo que els demanden, per això nosaltres 
recolzarem la proposició que està posant el Partit Popular en aquest moment damunt la taula. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Bé, en primer, gràcies Sr. Batle, en primer lloc donar les gràcies en el grup de Ciutadans pel seu 
recolzament. Y sí que decirle al Sr. Romero que la soberbia está fuera de lugar en este Pleno. Su frase de 
no nos hace falta votar a favor, porque no necesitamos al Partido Popular, bueno, no hace falta que la 
comentemos, se ha quedado usted retratado. Sr. Romero, mire, la legislatura pasada ¿le recordamos lo 
que pasó? Que ustedes, la izquierda, no estaría usted personalmente pero su colectivo ideológico sí que 
estaba gobernando la legislatura anterior a la nuestra, y cuando llegó el Partido Popular aquí, se 
encontró un Ayuntamiento en quiebra, un Ayuntamiento en ruinas, y efectivamente, efectivamente Sr. 
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Romero, no nos pudimos dedicar a muchas cosas que eran importantes para la ciudad, porque su grupo 
de Pacte d’esquerres nos había dejado arruinados, había arruinado las arcas públicas de la ciudad, y por 
eso, por desgracia el Partido Popular no pudo hacer todo lo que tenía que hacer, porque gente 
irresponsable se gastó lo que no debía. Ahora bien ¿sabe que teníamos nosotros por ejemplo? La 
Brigada Express ¿la conoce? Ha dejado de funcionar con usted. Ha dejado de funcionar. Y si no ha 
dejado de funcionar, entonces sabe qué, peor, porque lo que ha dejado de ser es efectiva, ya no 
funciona y los ciudadanos se quejan, porque está toda la ciudad patas arriba, y llaman y nadie viene a 
solucionarlo, y si vienen es tarde, y si lo solucionan, solucionan el trocito que había, y dejan toda la 
porquería alrededor, y esto no me lo estoy inventando yo. Esto que hemos traído aquí, no es una 
ocurrencia del Partido Popular, esto es una solicitud que hacen los vecinos. Ese es su gran error, su gran 
equivocación, pensarse que esto es una cosa que se nos ha ocurrido a nosotros. No, esto responde a las 
demandas de los vecinos de todos los barrios, de toda esta ciudad, que vienen continuamente a pedir 
por favor que se arreglen sus aceras. Esto es lo que le pide la ciudadanía a usted, y usted como 
responsable, viene aquí y nos dice que no piensa votar a favor, porque yo me lo sé mejor y yo soy no sé 
cuantos. Pues usted mismo, es usted el que queda retratado, es todo este Ayuntamiento el que vota 
que no a una demanda que hacen los ciudadanos, que es que por favor hagan un Plan de inversión y los 
vengan a arreglar. Mire, usted estará muy ocupado, pero lo que los ciudadanos necesitan es que usted 
se ocupe, que pase a la acción. Y le recuerdo que lo que hicimos pasado está. Es usted ahora el que está 
gobernando, es usted ahora el que toma decisiones y es usted el que debe resolver los problemas que 
existen actualmente en la ciudad. Muchas gracias.” 
 
Sr. Romero (Som Palma): 
 
“Sí. Bueno, antes que nada, la Brigada Express, perdón, la Brigada Express de 72 horas, no solo funciona 
sino que funciona muy bien, y tenemos muy buen feedback de los vecinos, en cuanto a la rapidez de 
esta brigada. Por otro lado, en Comisión, usted justificó que en 4 años del Gobierno popular no se había 
hecho nada por las aceras de Palma, diciendo que había otras prioridades, y no me cabe duda cuales son 
las prioridades del Partido Popular, que era hacer Palma Arena, monumento que tendremos que pagar 
durante muchos años los palmesanos. Y otras prioridades que no son exactamente los barrios ni los 
vecinos, así que no me diga Sra. Bosch. Gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar un pla d’inversions per a 
reparar les voravies de les barriades amb el corresponent calendari d’actuacions". 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA) i 3 vots a favor (PP i C's) 
 
Rebutjat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP i C's) 
 
33. Grup PP evitació de inundacions en el Pla de Sant Jordi 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, bon dia Sr. Batle, bon dia senyors regidors. La idea d’aquesta proposició és implicar a Aena en un 
dels problemes que tenim de forma reiterada a la nostra ciutat, que són les inundacions del Pla de Sant 
Jordi. Aena és un gran consumidor d’aigua, i pensem que és important que també pues contribueixi a 
solventar els problemes d’aquella zona, mitjançant el consum d’aigua depurada, d’aigua de la pròpia 
zona de Sant Jordi. Crec que teníem una transaccional, i per tant nosaltres estam oberts a veure-la amb 
bons ulls.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
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“Sí, nosaltres lo que proposem i lo que varem comentar a la Comissió, és que com que des de 
l’Ajuntament i des d’Emaya ja s’està treballant amb aquest projecte estratègic, per reaprofitar l’aigua 
del aqüífer del Pla de Sant Jordi, lo que vos proposaríem és també implicar a Aena en aquest objectiu, i 
fer una transaccional que pugui dir que l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a implicar a 
Aena, tant en l’estudi com en el desenvolupament dels projectes relatius a pal·liar les inundacions en el 
Pla de Sant Jordi, així com totes aquelles iniciatives per aprofitar l’aigua de la zona. Si vos pareix bé 
podem aprofitar, aprovar aquesta transaccional i traslladar-ho a Aena, i fer una reunió amb ells per 
implicar-los en aquest sentit.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Perfecte. Ens pareix molt adequat.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Val.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Bé, varem parlar a la Comissió del tema aquest de l’aprofitament de l’aigua. Jo crec que lo que 
deia la regidora amb els plans que hi ha i si vostès arriben a estar d’acord ja amb la transaccional, 
nosaltres estarem a favor de la transaccional, i subscriurem també lo que volen per reaprofitament de 
les aigües allà de Sant Jordi. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a implicar a AENA en el 
estudio y desarrollo de los proyectos relativos a paliar las inundaciones del Pla de Sant Jordi, 
así como en iniciativas de aprovechamiento del agua de la zona." 
 
Aprovada la transaccional per unanimitat 
 
22.  Grup PP Obertura de les instal·lacions esportives municipals 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bé, aquesta proposta que presentem avui, evidentment no és una ocurrència 
d’aquest grup, ni que ens haguem pegat un cop en el cap d’un dia per demà, i facem aquesta proposta. 
Crec que ha quedat evidenciat en bastants intervencions d’entitats ciutadanes, que no és només el 
Partit Popular el que les demana. Vos poso en antecedents de totes maneres, i és que les instal·lacions 
de Son Moix esportives, estan dividides en un poliesportiu i 4 tipus de pistes. Unes que són gratuïtes, 
com són les de bàsquet i les de skate, i unes que són de pagament com són les de tennis, i els diferents 
camps o de futbol o de futbol 7. Però els diumenges i festius, aquestes instal·lacions esportives se 
tanquen a les 2 del migdia. Justament els diumenges i festius. Una cosa que a dia d’avui pues costa 
d’entendre. Últimament a demés hem rebut bastants queixes dels pares, perquè quan acaben els 
entrenaments entre setmana, just en acabar se tanca en clau la porta, i els fan que molts de dies no 
puguin ni dutxar-se. Així mateix, i ho sabem, existeixen moltes instal·lacions municipals arreu de Palma, 
que també el migdia se tanquen, i són zones on estan molt necessitades de pistes, perquè els nins 
puguin estar a un lloc segur, tancat i on puguin fer esport. En aquest sentit hem demanat 4 coses. Una 
que se mantinguin obertes les instal·lacions fins a les 8 els horabaixes de diumenges i festius. Dos, que 
es flexibilitzin els horaris de tancament de entre setmana. Tres, demanem també que al manco, al 
manco, s’estudiï la possibilitat de mantenir obertes més instal·lacions municipals de Palma, també els 
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diumenges i horabaixa i festius. I la darrera, creiem que també seria interessant, que seria estudiar la 
possibilitat de mantenir obertes les instal·lacions de Son Moix, el poliesportiu en particular, també fins a 
les 8 del vespre. A la Comissió, la regidora va dir que no en aquestes 4 propostes, perquè no tenien cap 
demanda, però crec que ja faria falta que si el PP li demana, li vull recordar que representem a més de 
40.000 persones, crec que ja és volum important, com perquè aquesta demanda al menys es tingui en 
compte. Igualment aquí han xerrat tres associacions que han demanat que sigui obertes aquestes pistes. 
L’Associació de Vecinos del Arenal – Playa de Palma, la Asociación de Vecinos El Raval de Santa Catalina, 
la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca, han pedido que se mantengan 
abiertas. Pero como aquestes 40.000 persones que representem nosaltres, aquestes associacions no vos 
van bé, a demés avui mateix es registraran 5 peticions, una dels Voltors Club de Futbol Americano, que 
sol·liciten aquestes coses. Un altre del Club Deportivo Madre Alberta, que també sol·licitarà la mateixa 
petició. Un altre de Baleares Sin Fronteras Futbol Club, que també la registrarà avui dematí. Un altre 
d’un pare afectat, però que a demés de pare és el director esportiu del Palma Futsal, el coneixen, és en 
José Tirado i evidentment també una dels propietaris del bar, perquè són els primers que reben a tots 
els pares i a tots els nins, i reben totes les queixes d’aquesta gent. Com veieu, sí que hi ha demanda, i el 
que espero és que al manco a partir d’ara ho repensin. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Miri, els horaris de les instal·lacions de Son Moix, com vostès bé saben són de 
8 a 10:30 del vespre, de dilluns a divendres. De 8 a 10 del vespre els dissabtes. I de 8 a 14:30 els 
diumenges i festius. Els tècnics del IME ens han corroborat l’escassíssima afluència d’usuaris els 
horabaixes de festius abans del 2013. Per tant creiem que la despesa que suposaria destinar personal a 
mantenir obertes aquestes instal·lacions, és totalment desproporcionada. En quant a flexibilitzar l’horari 
de tancament entre setmana, per fomentar les pràctiques que diuen vostès saludables dels joves. 
Nosaltres pensem que les 10.30 del vespre, és una hora més que raonable per tancar les instal·lacions al 
públic, i que en aquesta hora el més saludable pels nostres joves és que vagin a sopar i vagin a dormir. 
Això també és saludable. Si se refereixen, com s’ha dit per aquí, que se tanca amb temps massa just 
perquè no se poden dutxar en acabar l’entrenament. Això no s’ajusta a la realitat. Els entrenaments i 
partits oficials, se programen de manera que finalitzin amb el temps suficient perquè disposin de 30 
minuts per dutxar-se. El recinte a demés es tanca després de revisar el desallotjament de vehicles, i en 
casos puntuals que ha passat algunes vegades, si per qualsevol circumstància se’ns demana un marge 
superior, sempre hi ha hagut flexibilitat, sempre hi ha flexibilitat per apagar llums i tancar una mica més 
tard. Si algun casos concret, pot haver un cas concret que hi ha hagut qualque problema, pues els 
convidem a dirigir-se directament al IME i nosaltres solventarem qualsevol problema que es pugui 
produir de manera puntual. Pel que fa a elaborar un estudi de les possibilitats d’obrir les instal·lacions 
diumenges i festius horabaixes, pensem que donada la falta de demanda constatada pel mateix Partit 
Popular, fa només 3 anys, i corroborada pels tècnics del IME, no fa falta ara mateix dedicar recursos en 
aquesta tasca. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, nosotros en la Comisión, ya nos pronunciamos al respecto. 
Nosotros votaremos a favor de esta proposición, a excepción del punto 2 que nos vamos a abstener, y 
voy a explicar porque. Nosotros vamos a votar a favor del punto 1, 3 y 4, porque sí que consideramos 
que sí hay demanda, el otro día en la Comisión el Sr. Bonet no trajo estos documentos pero ahora sí, o 
sea queda avalado que realmente sí que hay demanda, hay asociaciones que lo están pidiendo. Además, 
aquí hay asociaciones que se han pronunciado al respecto, y también lo piden. Y además, insisto en lo 
que también comenté en la Comisión, y es que efectivamente si está cerrado, como podéis saber si va a 
haber demanda o no va a haber demanda. O sea, esto si a lo mejor si se abre, podréis comprobar que 
efectivamente aunque hace 3, 4 años no había, a lo mejor ahora sí que hay, porque las modas cambian, 
por lo que sea, y a lo mejor ahora sí que hay más gente que quiere hacer uso de las instalaciones. Y 
desde luego para eso estamos, para abrirlas y para que los ciudadanos puedan disfrutar de ellas. 
Respecto al punto número 2, claro, a mí no me acaba de quedar claro si realmente les viene muy justo, 
o no les viene justo. Usted dice que no, que les viene perfecto, que se adaptan, él dice que no. 
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Realmente no lo sé. Lo que sí está claro es que si aquí existe algún problema de cierre antes de hora, 
pues se debe solucionar. Nosotros no sabemos realmente si es que sí o si es que no, pero bueno en todo 
caso que se solucione este tema. Y bueno, por nuestra parte nada más. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Bueno gracias Sr. Alcalde. A ver es que tampoco vengo a discutir con ustedes. Me están diciendo que 
no hay demanda, y le estoy diciendo que para no haber demanda, existen 4 clubs que son los 4 clubs 
que están allí, que acaban de entrar por registro una petición que no tienen tiempo para ducharse los 
niños. Por tanto, no es que yo me esté inventando nada, es que la va a tener por escrito mañana mismo 
registradas en el IME. Yo entiendo a usted Alcalde, que para el tiempo que le queda en el convento, 
bueno ya sabe como termina la frase, pero al resto por favor espabilen, que hagan un poco más de calle 
y menos despacho, la verdad.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. És curiós que ni a través de cap Districte ni del mateix IME, no els ha arribat cap sol·licitud en 
aquest sentit que vostè diu. Només es veu per lo vist que s’han fet a través del grup municipal vostre, i a 
demés lo que realment me sorprèn molt és que ara me digui lo del bar, que realment és una de les coses 
que s’han comentat que se senten, és uns rumors que se senten, que ara justament fan aquesta 
proposta, quan s’han canviat els panys i el senyor del bar té interessos particulars, per tenir obert 
aquestes instal·lacions, perquè la gent vagi en el seu bar. O sigui vostès un altre vegada lo que fan és 
defensar uns interessos molt particulars. Ja dic, no sé perquè no hi havia aquesta demanda, els nostres 
tècnics ho han corroborat, potser les famílies els horabaixes dels festius i diumenges, també se dediquin 
a altres activitats, com anar en el cine, a llegir, en el teatre, a fer una excursió. La qüestió és que a 
nosaltres no ens consta aquesta demanda. Els ciutadans tenen diversos mecanismes per fer-nos 
aquestes demandes, i les estudiarem, igual que farem amb la seva, i si veiem que realment hi ha un 
augment molt gros d’aquestes demandes, pues ho podem contemplar, però en vista de tot lo que he 
explicat, ara per ara la nostra prioritat és invertir en posar les instal·lacions esportives municipals al dia, 
atès l’estat tan lamentable en el que ens les hem trobades. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"1.El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a mantener las 
instalaciones municipales exteriores de Son Moix abiertas los domingos y festivos hasta las 
20h. 
 
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a flexibilizar el horario de 
cierre de las instalaciones de Son Moix entre semana y en temporada de competición para 
fomentar las prácticas saludables de los jóvenes.  
 
3. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a estudiar la posibilidad de 
mantener abiertas las instalaciones deportivas municipales de la ciudad los domingos y 
festivos hasta las 20h. 
 
4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a estudiar la posibilidad de 
mantener abiertas las instalaciones del polideportivo de Son Moix los domingos y festivos 
hasta las 20h." 
 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
Els punts 1, 3 i 4 dictaminats desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma, SOM PALMA) i 4 a favor (PP i C's) 
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El punt 2, dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM 
PALMA) 3 a favor (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Rebutjat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM Palma) i 12 vots a favor (PP i C's) 
excepte al punt 2 que C's (4) s'absté. 
 
30. SOBRE LA TAULA.- Grup C's instal·lació de banys públics 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, abans de, amem si podem arribar a un acord els tres grups, jo ja he parlat amb Ciutadans. En un 
principi lo que plantejàvem és que l’Ajuntament de Palma estudiarà la possibilitat en el 2018, de la 
instal·lació de banys públics amb els següents tres criteris. Un, la integració en el paisatge urbà. Dos, 
l’accessibilitat. I tres, la viabilitat econòmica. I aquesta és un poc la idea que havíem parlat amb 
Ciutadans, és una transaccional que està acordada, i era amem si el Partit Popular se volia o no se volia 
sumar. Si voleu esperem un poc, passem a la següent i en parlem.” 

 
Es proposa: 
 
"Solicitamos la instalación de una red de baños públicos en la ciudad de Palma." 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i SOM Palma) i 3 a favor (PP i C's), amb possible 
transaccional. 
 
Aprovat per unanimitat la següent transaccional: "L'Ajuntament de Palma estudiarà la 
possibilitat d'instal.lar  banys públics a Palma amb els següents criteris: integració al paisatge 
urbà, accessibilitat i viabilitat econòmica". 
 
34. Grup PP Pla de Sant Jordi 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muy buenos días. Bueno pues hemos considerado importante presentar esta proposición, porque creo 
que el sector agrícola, especialmente de Palma, que es uno de los más importantes de Mallorca, ha 
sufrido bastante, primero por la sequía y después por las inundaciones. ¿No? Entonces hemos dividido 
en 4 puntos lo que es la proposición. Primero hemos, instamos a lo que es al Gobierno de las Islas 
Baleares a complementar las ayudas estatales a los agricultores por los daños producidos por las 
inundaciones de las últimas semanas. Creo que es una de las cuestiones que más preocupan a los 
agricultores, porque estamos hablando de que los daños sufridos por las inundaciones están en torno, 
en la isla de Mallorca en torno a los 8 millones, de los cuales 4, de 4 a 5 millones corresponderían a las 
pérdidas que se calculan en la zona agrícola del Pla de San Jordi. Creemos que el Gobierno de España, ya 
ha hecho su parte en este sentido y de hecho tiene ya medidas tomadas en los acuerdos del Consejo de 
Ministros del 9 de diciembre de 2016, del 23 de diciembre de 2016, y la aprobación en el Consejo de 
Ministros del 27 de enero, del Real Decreto Ley 2/2017, por el que se adoptan las medidas urgentes 
para paliar los daños causados por los temporales. Este Real Decreto contempla ayudas para paliar 
daños personales en vivienda y enseres, en establecimientos industriales, mercantiles, agrarios, 
explotaciones, establece beneficios fiscales, reducciones fiscales y ayudas a los Ayuntamientos. Creemos 
que es importante que el Govern Balear, dado la importancia de los daños, las grandes cantidades de las 
que se están hablando, pues pudiera complementar estas ayudas a los agricultores, y además pues 
agilizar todas aquellas ayudas que le corresponden dar y la verdad es que es bastante recurrente en los 
dos últimos años, pues las quejas de los agricultores por los continuos retrasos. Hay muchísimas quejas 
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por el funcionamiento del FOGAIBA, llevamos dos años en que las ayudas de la PAC, que además vienen 
directamente de Europa, ni siquiera es un dinero que tenga que poner el Govern, no están llegando 
cuando toca, hay retrasos todavía, ha habido retrasos en las ayudas de la sequía, ha habido retrasos en 
las ayudas del Plan de desarrollo rural, retrasos en las ayudas al porcino. La verdad es que se ha visto en 
todo el tema de las inundaciones, una escasa implicación del Conseller Vidal con el sector agrario. 
Además ha habido propuestas incluso por los agricultores, con respecto a los retrasos con las ayudas, 
pues se le ofreció al Conseller la posibilidad de habilitar una línea de crédito, porque al final ellos se ven 
obligados a adelantar dinero. La respuesta ha sido negativa en casi todas las propuestas que les hacen 
los agricultores. El Govern de las Illes no ha hecho todavía ningún paso con respecto a las ayudas, lo 
único que tenemos es una nota informativa de hace una semana, para que los agricultores pues hagan 
declaración de daños, no hay más, ninguna relación de ayudas ni nada. Hay muchísimas quejas también 
por parte de los agricultores, en cuanto a la gestión de las inundaciones, hay quejas en cuanto a la 
limpieza de los torrentes, porque además me consta que ha habido muchas personas que han solicitado 
poder hacer ellos la limpieza de los torrentes, todo han sido pegas, trámites burocráticos larguísimos, y 
por supuesto evidentemente si lo haces sin esa autorización del Gobierno, pues encima te sancionan. 
Así que tenemos que ni se ha limpiado por parte del Govern ni se ha permitido que lo hicieran otras 
personas, y además se da el caso de que numerosos sitios que después se han visto afectados por las 
inundaciones, había habido solicitudes expresas de limpieza de esas zonas de torrentes. Creemos que es 
importante también que ese Plan integral de actuaciones que llevamos pidiendo desde el inicio de la 
legislatura en el Pla de San Jordi, que nos consta que ya hay cosas que se están haciendo. Creemos que 
es importante implicar a todos los sectores de la zona, y que haya una información continua y una 
coordinación continua con todos los sectores de la zona. Y por otra parte también creemos que es 
importante pues un grupo de trabajo, con los representantes de los agricultores del Pla de San Jordi, 
que sé que se aprobó en la Comisión, y el desarrollo de actuaciones que pongan en valor un poco lo que 
es la importancia paisajística de la zona, porque yo creo que lo tiene para Palma, y me consta que esto 
ya se votó a favor también. Por lo tanto la Regidora me ha presentado la proposición para cambiar el 
punto 1 y el 2, desde luego al 2 si podríamos aceptarlo, pero al 1 no vamos a cambiar la redacción de 
nuestra propuesta. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, com que veig que hi ha acord amb els tres darrers punts. El segon, que vos he presentat una 
transaccional amb el sentit de demanar a l’Equip de Govern, que continuïn les feines del Pla integral 
d’actuacions Pla de Sant Jordi, en relació a inundacions, destinant els recursos tant humans, materials, 
de cada una de les administracions implicades, perquè no només és ni Emaya ni l’Ajuntament, sinó 
també altres administracions implicades, com per exemple, acabem d’aprovar que també s’impliqui 
Aena, idò que tothom s’impliqui. Me centraré en el primer punt que és allà on no tenim acord. Val? I a 
demés no només no tenim acord a la pròpia moció com a la realitat de les mesures que està 
implementant l’Estat i les mesures que està implementant el Govern Balear, en relació a les ajudes pel 
sector agrícola, pels danys provocats per les inundacions de les darreres setmanes. Des de l’Estat, el 
Decret i les mesures que s’han aprovat, són absolutament decebedores, no per jo, no per l’Ajuntament 
de Palma, sinó pels propis pagesos de les Illes Balears i de Palma també. Ja se varen manifestar en 
aquest sentit, quan es varen aprovar aquestes mesures, i va sortir a diferents mitjans de comunicació, 
totes les queixes del sector agrícola, d’aquestes mesures absolutament decebedores. Perquè 
precisament ells mateixos deien que les Illes Balears i a Palma, no arribaria res o no arribaria casi res de 
les ajudes estatals. En el Govern Balear jo he demanat quina és la línea de feina que estan 
desenvolupant en aquest sentit el Govern autonòmic, i ja li agradaria en el Govern autonòmic i a la 
Conselleria de Medi Ambient i Agricultura, complementar les ajudes de l’Estat. Lo que passa és que 
tenim un drama, que des de l’Estat no arribarà pràcticament res pels agricultors de les Illes Balears, 
perquè les mesures que s’han aprovat, és que seran subvencionables, seran l’objecte d’ajudes, només 
aquells agricultors que hagin assegurat els seus conreus, però no seran ajudes pels conreus, sinó seran 
ajudes com deies per immobles, i com saps en el Pla de Sant Jordi, en relació a agricultors, no hi ha 
danys a immobles, a habitatges, perquè en els habitatges no s’hi conrea. Aquestes mesures de 
descompte de IBI no tindran cap tipus de repercussió pels agricultors, i tots aquells agricultors que 
tenen assegurades els seus conreus, que són la immensa majoria a les Illes Balears, i jo crec que tots els 
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del Pla de Sant Jordi, no rebran cap tipus d’ajuda per part de l’Estat. I davant aquesta situació, que és lo 
que fa el Govern Balear? Que és lo que està fent ara mateix? Com tu deies, s’ha demanat a tots els 
pagesos i tots els agricultors, que facin un autoestudi de quins són els danys, que ells mateixos diguin 
quins són els danys que s’han provocat a causa d’aquestes inundacions. I el Govern Balear, en base a 
tots aquests autoestudis que fan els propis pagesos, obrirà la línea d’ajudes per poder donar resposta a 
tots els pagesos de les Illes Balears, no com l’Estat, que no dona ajudes a tots els pagesos de les Balears. 
Per tant, per això demanàvem que la primera proposta que presentàveu fos precisament instar en el 
Govern de l’Estat, en el Govern espanyol, a donar ajudes reals en els pagesos de les Illes Balears i de 
Palma en concret, que és lo que a nosaltres ens interessa, cosa que amb les mesures que s’estan 
plantejant no és així de cap manera. Per tant els agricultors i els pagesos de Palma, rebran ajudes del 
Govern Balear, no ajudes del Govern estatal. Per tant nosaltres ens mantindrem en la postura de no 
votar a favor, votarem en contra d’aquest primer punt que demaneu la complementarietat d’ajudes, 
perquè és una fal·làcia en sí mateixa. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Li vull dir que nosaltres estam seriosament preocupats amb el tema de les ajudes, 
perquè si estam d’aquesta manera que no arribem a aclarir quina serà la disposició, tant per part de 
l’Estat com per part de la Comunitat Autònoma, envers a ajudar en els nostres pagesos, és una qüestió 
que ens preocupa. Nosaltres en principi saludàvem que hi hagi ja un acord a damunt aquest tema, però 
els recordarem igual que varem fer en Comissió, que ja per iniciativa del Partit Popular, dia 24 de 
setembre de 2015, es va fer una proposició relativa a un Pla d’actuació en el Pla de Sant Jordi. I com hem 
arribat avui, i jo també els salut que arribin a moltes transaccionals i arribem a molts d’acords, els diré lo 
següent. Varem arribar a una transaccional a damunt aquest punt, dient que el Ple de l’Ajuntament de 
Palma instava al Equip de Govern a establir un Pla integral d’actuacions a Sant Jordi, relatiu a 
inundacions, conseqüències adverses. S’havia de crear una Comissió interinstitucional, formada per la 
Conselleria de Medi Ambient, Agricultura, l’Ajuntament. Nosaltres no en tenim notícia de l’execució 
d’aquestes coses. No, no en tenim notícia. Lo que sí tenim notícia, és que nosaltres sempre amb l’esforç 
de voler arribar a un acord amb vostès, sí varem subscriure això. Si realment aquesta Comissió ens 
donés notícia de les coses que està fent, no hauríem d’estar reproduint cada vegada les proposicions, 
perquè ara tornem a reproduir. Perquè vostè sap que és un tema recurrent. Cada vegada que hi hagi 
una tempesta, que hi hagi unes pluges fortes, la capa freàtica ens tornarà a sortir per damunt la terra, i 
tornarà anegar el Pla de Sant Jordi. Si ja ens haguéssim posat en marxa, fent aquestes coses, amb altres 
administracions que sí són competents amb això, ja s’hagués pogut mirar a veure amem que està 
passant amb els drenatges de la zona del prat, perquè a davant els carreteres, totes les obres que s’han 
fet d’infraestructures, totes aquestes coses que tothom va mencionant però que en el final no hi veiem 
que es donin passes per arreglar això, s’hagués començat anant a veure de quina manera s’han de 
tornar habilitar els drenatges que hi havia, i que per impediment de les obres que s’hagin fet en 
infraestructures, ja sigui ampliació d’aeroport, o ja sigui la carretera de Manacor, impedeixen que avui 
les aigües tinguin el seu curs, i puguin sortir d’una manera natural, a més d’altres coses que també 
s’haurien d’habilitar per posar en marxa, i que també són altres administracions que s’hi han de posar, i 
sempre estam en lo mateix, és a dir, quina és la fase d’execució que duim amb els acords que prenem a 
dins aquest Ple, i a davant un tema tan urgent i tan seriós com és lo del Pla de Sant Jordi, que cada any, 
cada any que plogui, se’ns donarà un altre vegada, tornarem a estar parlant de lo mateix, un altre 
vegada no hauran arribat els ajuts, un altre vegada tindrem aigua 60 dies a damunt, i un altre vegada no 
ens funcionaran les bombes. I jo dic que si ja a l’any 2015 ja en parlarem, si el 2016 tornem a tenir 
inundacions, si avui 2017 tornem a parlar de lo mateix, i tornem a mirar de fer plans i tornem a acordar 
a dins els punts que hi ha de la proposició del Partit Popular, perquè facem una transaccional, perquè és 
que se’ns dona això i en el final les obres no se veuen. I aquest és el problema que tenim. I el problema 
és que ja no tan sols basta que arribem aquí a un acord, sinó que després hem d’executar aquests 
acords, perquè és que sinó la gent s’avorreix. L’any qui ve tornaran a nedar dins el Pla de Sant Jordi, 
perquè no haurem avançat amb aquest tema. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
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“Muchas gracias Sr. Alcalde. En esto sí estoy de acuerdo con el Sr. Bauzá, que al final el tema del Pla de 
Sant Jordi nos falta información continuamente, estamos un poco, es un tema como bien dice 
recurrente, creo que es un tema importante, porque además es un colectivo muy importante, está 
sufriendo mucho las consecuencias de las inundaciones, y creo que es importante esa coordinación y 
ese consenso, tanto entre las distintas administraciones, como con los grupos parlamentarios. Respecto 
a las ayudas, mire Sra. Truyol, como le digo, hay unos acuerdos de Consejo de Ministros, donde usted 
tiene ya las ayudas a las que se puede acceder, hay un Real Decreto del Consejo de Ministros, donde ya 
se pueden acceder a estas ayudas. De hecho, hay determinadas asociaciones agrarias que ya se ofrecen 
para tramitar estas ayudas. Da la casualidad de que evidentemente cuando se dictan estos Reales 
Decretos, y ya se puede uno descolgar esto del Boletín Oficial, puede comprobar que las ayudas están. 
No es el caso de las ayudas de la Comunidad Autónoma, que no están en ningún caso, no hay ningún 
tipo de normativa, ningún tipo de Decreto que se haya dictado, con respecto a esas ayudas que se van a 
dar. Y como le digo, lo que ha demostrado hasta ahora el Gobierno autonómico, es que a pesar de que 
le llega dinero, que le llega, de la PAC, y le llega dinero de Europa, que no tienen que poner ellos nada. 
Igualmente estas ayudas no llegan en su momento a los agricultores, o sea que realmente no están 
destacando precisamente por la agilidad en dar las ayudas, y no lo digo yo, lo dicen los agricultores, y 
eso es un hecho. El FOGAIBA no sé que está pasando pero está funcionando fatal en las ayudas por 
sequía, en las ayudas por inundaciones, en las ayudas por ganaderas, por pesca, por agricultura, 
realmente está siendo un desastre la gestión del FOGAIBA. Y repito que además precisamente por ese 
mismo motivo, también el Gobierno del Estado ha delegado esa entrega de ayudas, y la gestión de las 
ayudas en la Delegación de Gobierno, precisamente para agilizar que a los agricultores de las Islas 
Baleares, pues le lleguen cuanto antes. Creo que como Regidora de Agricultura, debería ponerse del 
lado de los agricultores del Pla de Sant Jordi, y hacerles, hacer piña con ellos, y aprovechando todas 
estas reuniones periódicas, que se ha comprometido usted a tener con este grupo de trabajo, ponerse 
de su lado y exigir ante el Gobierno autonómico, otro tipo de actitud, porque además a día de hoy 
todavía están esperando que el Sr. Vidal se pase por allí, a ver cuales han sido las consecuencias de las 
inundaciones. Creo que es su obligación apoyar a los agricultores del Pla de Sant Jordi, porque además 
estamos hablando de que es de las zonas agrícolas más importantes de Mallorca. Creo que tenemos un 
lujo como palmesanos, de contar con esa zona agrícola de Mallorca, y creo que es nuestro deber como 
Regidores de este Ayuntamiento, ponernos del lado de los agricultores y exigir al Gobierno autonómico, 
que cumpla con su labor. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Precisament com que estam d’acord amb lo que esteu plantejant, que és important que l’Ajuntament 
se posi devora dels pagesos i de l’agricultura, perquè és un sector importantíssim per garantir la 
sobirania alimentària, per garantir una economia diversa, i un municipi més amable, perquè 
precisament perquè estam totalment d’acord en que s’ha de fer una feina entre les diferents 
administracions, entre el Govern, el Consell i l’Ajuntament, per arribar a acords i fer feina de manera 
col·laborativa per solucionar els problemes dels veïnats, precisament per tot això, és lo que ens ha 
empès a fer la feina que estam fent des de que ha començat la legislatura amb el Pla de Sant Jordi. El Pla 
de Sant Jordi no havia rebut mai tantes visites, tantes reunions ni tants de inputs i tantes feines des de 
l’Ajuntament de Palma i altres administracions, com està fent durant aquesta legislatura. Els pagesos, ja 
m’hagués agradat, m’agradaria, jo ja vos ho he demanat altres vegades, per altres temes que plantegeu, 
m’agradaria que qualque dia ens exposéssiu en aquest Ple, només demano tres, tres propostes i tres 
accions, que durant la legislatura passada o durant tots els anys que heu governat a l’Ajuntament de 
Palma el Partit Popular, ens expliqueu tres coses positives que s’han fet pel Pla de Sant Jordi, per evitar 
les inundacions, per ajudar en els pagesos de Palma, m’agradaria que me’n diguessis tres, no te’n 
demano més, de tots els anys que heu governat en aquest Ajuntament, tres cosetes basten petites, tres, 
que hagin repercutit positivament en el Pla de Sant Jordi. Amb això jo ja estaria contenta. Perquè xerreu 
molt ara que esteu a l’oposició, però quan governeu no feu absolutament res, que és la queixa que 
tenen al Pla de Sant Jordi, i per això hi estam fent molta de feina. Avui mateix, precisament avui, crec 
que ja ha acabat la reunió, estan amb la Comissió aquesta que fa un any que estam fent feina entre 
Emaya i Recursos Hídrics. Perquè no se veuen obres en el Pla de Sant Jordi? És que ja vos ho varem dir 
des del primer minut, això és un projecte estratègic. Està clar que hi ha gent que funciona a cop de 
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legislatura, i vol anar i inaugurar cosetes, inaugurar obres, i fer grans actuacions que no serveixin per 
res. Nosaltres ens estimem més fer una feina de planificació, i ja varem dir des d’un primer moment, 
que aquesta, si en el final s’aprova aquest projecte de reaprofitament de l’aigua, perquè es veu que és 
viable, no se desenvoluparà durant aquesta legislatura, se desenvoluparà la legislatura que ve. I 
nosaltres estam fent feina perquè el proper Govern es trobi una feina ben feta i consistent, perquè ho 
pugui desenvolupar, i no fer retxes dins l’aigua, com s’han fet durant anys i anys perquè el tema de les 
inundacions del Pla de Sant Jordi, i l’abandonament dels conreus del Pla de Sant Jordi, és un tema 
històric, és de fa dècades, no és d’ara mateix. Ara mateix aquesta reunió que han tingut avui, un dels 
temes que estaien parlant era precisament d’aquestes mesures que s’han d’aplicar ara, que hi ha un 
tema que ja havíem parlat que és aquest projecte estratègic a llarg termini, però hi ha actuacions a curt 
termini que se poden començar a executar. I una d’elles és com dèieu, el problema de les síquies i les 
sequions que se varen fer fa molts d’anys, i que ara estan totalment la majoria estan bloquejats. I s’han 
bloquejat per les construccions i les urbanitzacions que han fet les privats. Ara precisament tenim un 
problema, perquè s’ha detectat des de Recursos Hídrics, estan fent un plànol, una topografia de la zona, 
per veure quins són els punts més conflictius, allà on podrien ajudar a pal·liar quan hi ha unes fortes 
pluges a les zones més inundades, que els costa més com la zona aquesta de Casa Blanca, a veure com 
es podria drenar millor, perquè la inundació baixés més ràpidament de lo que ho està fent ara. I el 
problema principal que s’estan trobant, és que tots aquests focus de tap d’aquests drenatges, són 
privats. Que els diferents veïnats han anat construint, i han anat desfent totes aquestes síquies. I per 
tant ara hem de veure com ho hem de fer, perquè haurem de xerrar amb aquests propietaris perquè 
actuïn ells, i si no actuen ells haurem de prendre qualque decisió de veure que fem, perquè necessitem 
la col·laboració dels veïnats per aquestes mesures. I ara és lo que estam xerrant avui, per veure amem 
com ho podem enfocar amb els veïnats. Per tant, no ens hem aturat, hi estam fent feina. Cada mes 
tenim un Consell d’administració d’Emaya, vosaltres no heu demanat cap dia, cap dia, com estaia el 
projecte. I els dies, i vos informem, el director de cicle de l’aigua informa a cada Consell d’administració 
com està evolucionant, tant el tema de les inundacions, com el tema del aigua, amb la sequera i ara amb 
les inundacions. Teniu informació, per tant sabeu com està evolucionant la Comissió de feina. I espero 
que la setmana que ve que tenim un altre Consell d’administració, puguem anar informant. Teniu aquell 
for per informar-vos de primera mà amb els tècnics que estan a la reunió, amb el director de cicle de 
l’aigua, el director de projectes, que són els que duen endavant aquests projectes, els teniu asseguts en 
aquella taula i els podeu fer totes les preguntes que vulgueu, vos informaran. Per tant informació tota la 
que vulgueu, i si necessiteu per escrit també la vos traslladem per escrit, amb això no tenim cap 
problema. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"- El Pleno del Ayuntamiento de Palma: 
 
1. Insta al Govern de las Illes Balears a complementar las ayudas estatales a los agricultores por 
los daños producidos a consecuencia de las inundaciones de las últimas semanas.  
 
2. Insta al equipo de gobierno a dedicar una partida presupuestaria a la elaboración y 
desarrollo del Plan Integral de Actuaciones al Pla de Sant Jordi relativo a las inundaciones y sus 
consecuencias adversas. 
 
3. Insta al equipo de gobierno a crear un grupo de trabajo con los representantes de los 
agricultores del Pla de Sant Jordi, con reuniones periódicas, donde se expongan, se analicen y 
se coordinen soluciones para las distintas problemáticas que afectan a este colectivo del 
municipio de Palma. 
  
4. Insta al equipo de gobierno a trabajar en coordinación con los sectores implicados, en el 
desarrollo de actuaciones que pongan en valor la importancia paisajística de la zona rural para 
el municipio." 
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A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
El punts 1 i 2, es dictaminen desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i Som 
Palma) i 4 vots a favor (PP i C's). 
El punts 3 i 4, es dictaminen favorablement per unanimitat. 
 
Punt 1: Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE,MES i SOM Palma).  
Punt 2: S'aprova per unanimitat la següent transaccional: Insta al equipo de gobierno a 
continuar realizando el Plan Integral de actuaciones al Pla de Sant Jordi relativo a las 
inundaciones y sus consecuencias adversas, destinando los recursos humanos, económicos y 
materiales, de todas las administraciones implicadas, adecuados para desarrollarlo. 
 Punts 3 i 4 s'aproven per unanimitat. 
 
35. Grup C's suport de l'Ajuntament a les persones celíaques 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, bueno, hemos llegado a una transaccional respecto a este punto, eran como once, diez puntos de 
proposición, en algunos se ha modificado alguna pequeña cosa, pero en general hemos llegado a un 
acuerdo y bueno, tengo que agradecer la buena disposición de la Regidora, para llegar a un acuerdo 
sobre este tema, y desde luego digamos dar la enhorabuena a la Asociación de Celiacos de Baleares, 
porque en definitiva son ellos los que se van a beneficiar de este acuerdo al que hemos llegado. 
Teniendo en cuenta que y como ella bien ha expresado, la Presidenta de la Asociación, estos enfermos 
celiacos suelen ser bastante, por no decir totalmente ninguneados, y poco tenidos en cuenta por parte 
de la administración, con lo cual en este caso gracias a esta proposición, pues por parte del 
Ayuntamiento de Palma, a partir de ahora se van a tener en cuenta los enfermos celiacos. Comentar 
solo brevemente que se firmará un Convenio con esta asociación, con varios puntos. Me gustaría 
destacar que se va a elaborar un mapa de establecimientos de restauración, con el nombre Palma sin 
gluten, para que cualquier persona pueda estar informada de los restaurantes que ofrecen menús sin 
gluten, y sobretodo también se pondrá en la Web turística de Palma, para aquellos que nos visitan, los 
turistas que también padezcan esta enfermedad, pues que puedan estar informados. También se 
fomentará el día internacional del celiaco, se harán campañas de difusión sobre este tema, y también 
constará un compromiso por parte del Ayuntamiento, de que cualquier actividad que se realice y lleve 
aparejado un suministro de alimentos, incorpore la oferta de productos sin gluten. También hemos 
llegado a un acuerdo en el instaremos al Parlament de las Islas Baleares, a estudiar una línea de ayudas, 
para las familias que tengan algún miembro de ellas con celiaquía, ya sea a través de incentivos fiscales, 
o a través de ayudas económicas directas como se está haciendo en otras comunidades autónomas 
como Navarra. En definitiva bueno pues agradecer la disposición y que se empiece a trabajar sobre este 
tema. Gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (Som Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Efectivament una de les línees prioritàries de la Regidoria de Sanitat i Consum és obrir 
aquesta administració a les associacions de pacients i dels seus familiars. Avui aprovem una 
transaccional amb onze mesures concretes adreçades en el col·lectiu de pacients celíacs i de les seves 
famílies. Com bé ha explicat la regidora, la Sra. Conrado, durem a terme tota una sèrie d’activitats amb 
Serveis Socials, educatius, i també a l’àmbit de la restauració, perquè aquestes persones un dels 
problemes que tenen és el gran desconeixement a nivell social de la seva situació. Pensem que és 
aquesta la manera de treballar, aquesta mateixa setmana m’he reunit amb l’Associació per determinar 
quins eren els punts claus i les seves necessitats, hem arribat a un consens amb l’oposició, que crec que 
sempre és d’agrair en temes cabdals, perquè hem de fer que aquest Ajuntament doni resposta a la 
necessitat de qualsevol ciutadà o ciutadana, independentment de la seva situació de salut. Fem feina 
conjunta, i només me queda agrair la bona disposició a la negociació per part de tots els grups polítics 
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d’aquesta casa, i posar-nos també a disposició de qualsevol altre associació de pacients o familiars, que 
consideri que des d’aquí els podem ajudar en qualsevol tipus de situació. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sí, votaremos a favor obviamente de todos los puntos acordados con las 
modificaciones propuestas por el Equipo de Gobierno, que entendemos que mejoran el texto. Muchas 
gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Instar al Parlament de les Illes Balears para que estudie incluir una línea de ayudas 
económicas directas para la compra de productos especiales sin gluten a las personas con 
celiaquía.  
 
2. Declarar el apoyo unánime y solidario del Ayuntamiento de Palma a las personas con 
celiaquía, familiares, asociaciones y resto de agentes con los que interactúan. 
 
3. Favorecer, e impulsar por el propio Ayuntamiento de Palma, el desarrollo de actividades que 
promuevan la difusión y divulgación de la enfermedad celíaca a los ciudadanos. Fomentar la 
divulgación el día 27 de mayo de cada año con motivo del Día Nacional del Celíaco con 
actividades de concienciación, convivencia y educativas.  
 
4. Firma de un Convenio de Colaboración con la Asociación de Celíacos de Baleares con la 
finalidad de poner en marcha actividades conjuntas dirigidas a mejorar la calidad de vida de las 
personas con celiaquía de Palma. 
 
5. Incluir entre las actividades del Convenio de Colaboración la elaboración, y publicación tanto 
en la  página oficial de turismo de este Ayuntamiento como en todas aquellas que se estimen 
conveniente para alcanzar la mayor difusión y conocimiento, de un Mapa de Establecimientos 
de Restauración que, bajo el epígrafe 'Palma sin gluten', faciliten a sus clientes una oferta 
gastronómica adaptada a las necesidades de las personas con intolerancia al gluten. 
 
6. Fomentar el uso del distintivo oficial que permita identificar fácilmente a estos 
establecimientos desde el exterior. 
 
7. El Ayuntamiento de Palma analizará entre sus datos registrados de demandas de 
prestaciones económicas las informaciones referidas a familias con personas con celiaquía 
para poder desarrollar ayudas sociales.  
 
8. Estudiar en la Oferta Educativa un ciclo de charlas, conferencias y/o jornadas informativas y 
divulgativas de la enfermedad celíaca en los centros educativos de la localidad, incidiendo en 
los que cuenten con más niños y niñas con intolerancias.  
 
9. Colaborar en la difusión del material informativo sobre celiaquía que sea generado por o 
proporcionado al Ayuntamiento, ya sea en el ámbito educativo o vecinal. 
 
10. Compromiso por parte de todas las áreas de este Ayuntamiento (en el Área de Sanidad ya 
se está llevando a cabo), para que cualquier actividad que lleve aparejado suministro de 
alimentos, incorpore una oferta de productos sin gluten.  
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11. La difusión mediante una campaña informativa en los medios y redes sociales de los 
acuerdos anteriormente mencionados para que lleguen a todos las personas con celiaquía, 
familiares, asociaciones y la sociedad en general." 
 
S'aprova transaccional per unanimitat 
 
21. Grup PP Registre municipal d'entitats ciutadanes 
 
Es proposa: 
 
"1.El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la implantación de la 
tramitación electrónica del alta y renovación de la inscripción en el registro de entidades 
ciudadanas, así como la modificación normativa necesaria del Reglamento de Participación 
Ciudadana  con el fin de facilitar a las entidades la permanencia en el Registro, durante este 
2017"  
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb la 
següent transaccional: 
 
Aprovat per unanimitat 
 
23.  Grup C's Relativa al Bookcroissing 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, només dir que estam contents que s’hagi tingut en consideració la nostra proposició. Hem arribat a 
una transaccional amb l’Equip de Govern, crec que amb el grup Popular també, i nosaltres votarem a 
favor d’aquesta transaccional perquè bàsicament, no només va en contra de lo que nosaltres havíem 
proposat sinó tot lo contrari, i crec que pot esser un complement en el treball que ja està fent l’Equip de 
Govern. Per tot això votarem a favor d’aquesta transaccional. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Me sentiu bé? Sí. Bé, com ja varem parlar a la Comissió, la veritat és que 
aquesta proposta del Bookcroissing és un moviment internacional molt important, per promoure la 
lectura, i ja s’hi estava fent feina des de les biblioteques, però ara a demés des de la EMT s’està 
treballant per també dur endavant una proposta, com la que ja havíeu proposat vosaltres durant la 
Comissió, i la proposta final de transacció serà exactament: l’Ajuntament impulsarà el Bookcroissing a 
Palma com a mesura per tal de promoure la lectura entre la ciutadania. I el segon punt. L’Ajuntament 
intensificarà l’organització d’espais propis a les biblioteques municipals en aquest ús, i l’obrirà en altres 
espais urbans. I així crec que hem arribat a un bon acord entre tots. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Votaremos a favor de la propuesta planteada por el Equipo de Gobierno. Gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"1º El Ayuntamiento promoverá la creación en los parques públicos de Palma de una red de 
contenedores-bibliotecas para su uso como elementos de promoción de la lectura. 
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2º El Ayuntamiento organizará un concurso para el diseño y decoración de los contenedores-
bibliotecas. 
 
3º El Ayuntamiento promoverá una campaña de captación de libros entre los ciudadanos." 
 
Dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 
4 a favor (PP i C's) 
 
S'aprova per unanimitat la següent transaccional:  
"1. L'Ajuntament impulsarà el bookcrossing a Palma com a mesura per tal de promoure la 
lectura entre la ciutadania.  
2. L'Ajuntament intensificarà l'organització d'espais propis en les biblioteques municipals en 
aquest ús i l'obrirà a nous espais urbans". 
 
24. Grup PP administració electrònica 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, ya en Comisión hablamos de la posibilidad de introducir una transaccional al respecto. No sé quién 
la va a defender del Equipo de Gobierno, creo que era Angélica pero. Es para dirigirme simplemente.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Es que la lleva el Sr. García que no está, por eso preguntaba.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Se nos hizo llegar una transaccional que entendemos que aclaraba conceptos y mejoraba el texto, y por 
tanto aceptamos la transaccional propuesta por el Equipo de Gobierno.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a agilizar la redacción de la 
hoja de ruta para la consecución de la administración electrónica y la adaptación del 
Ayuntamiento a la Ley 39/2015 e impulsar su implantación con el fin de identificar y 
calendarizar los cambios organizativos, jurídicos y tecnológicos necesarios para la plena 
implantación de la administración electrónica en octubre de 2018". 
 
S'aprova per unanimitat la transaccional 
 
25. Grup PP "Open Data" municipal 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, la idea bàsicament era pues que realment tenim aquí una quantitat d’informació enorme per posar 
a l’abast del públic en general d’una forma còmoda, que pugui fer a ca seva, i vull donar les gràcies 
perquè avui dematí he rebut un correu que s’obrien 100 anys d’actes, de 1830 a 1936. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"- El Pleno del Ayuntamiento de Palma: 
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1.- Insta al equipo de gobierno a adoptar las medidas necesarias para colgaren abierto en la 
página web municipal  las actas correspondientes a las épocas más antiguas, para que, de esta 
manera, estén al alcance de todos aquellos que puedan estar interesados en las mismas desde 
cualquier lugar, abriendo nuevas posibilidades de investigación histórica. 
 
2.- Que se analice como se puede hacer algo similar con las más recientes sin vulnerar la 
preceptiva protección de datos". 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
unanimitat 
 
Aprovat  per unanimitat 
 
26. Grup PP millores a la mobilitat de son Ferriol 
 
Es proposa: 
 
"1)El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a que realitzi un estudi de 
necessitats de mobilitat i viabilitat econòmica per tal de construir un pàrquing públic al voltant 
del Camí Muntanya i el Poliesportiu. 
 
2)El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a que comenci a fer feina per a 
la construcció d’un carril bici que connecti Son Ferriol amb Platja de Palma, i un altre que 
connecti Son Ferriol amb el centre de Palma.  
 
3)El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a que es comprometi a estudiar 
tècnicament la possibilitat de senyalitzar la sortida del Polígon de Son Ferriol, a la intersecció a 
la carretera de Sineu, en una única direcció, a fi d’evitar embossaments i accidents".   
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT 
la transaccional per unanimitat. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
28. Grup PP estacions de Bicipalma a la UIB i Parc Bit 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Sí, també varem tenir aquest debat a la Comissió, i es va fer una exposició 
per part del regidor de Mobilitat, també amb la voluntat de fer una transaccional, ens la va explicar, 
nosaltres varem dir que estudiaríem aquesta transaccional, si després la vol explicar el Sr. Regidor, 
bàsicament era substituir que no fos, el sistema no fos a través d’estacions de Bicipalma, perquè bé, 
pues suposa un cost més elevat, i fer-ho per un altre sistema de préstec, que si després ens vol explicar 
exactament en que consistiria, i bé, nosaltres entenem pues que encaixa perfectament dins aquesta 
intenció. No? I per lo tant estaríem d’acord amb aquesta transaccional. gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, no crec que calgui que reproduïm tots els arguments, que ja varem exposar a la Comissió que varen 
quedar molt clars. Compartim l’Equip de Govern la preocupació del grup Popular en la seva exposició 
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dels motius, compartim que és necessari arribar a una solució, no compartíem la manera en que s’havia 
d’arribar, i per això varem proposar la transaccional en el seu moment es va quedar en stand by fins ara 
en el Ple, per tant reprodueixo el text alternatiu, perquè es pugui prendre nota per part de Secretaria 
del Ple també, i que seria bonificar únicament la part propositiva, tot dient, el Ple de l’Ajuntament de 
Palma insta a l’Equip de Govern a que faci les actuacions que siguin necessàries, per tal d’instal·lar un 
sistema de préstec de bicicletes al campus de la UIB i Parc Bit. En aquest sentit el que farem nosaltres és 
arribar a un acord amb el Parc Bit, Universitat, Conselleria de Territori i Mobilitat i nosaltres mateixos 
com a Regidoria de Mobilitat, per tal d’instal·lar un sistema de préstec intern de bicicletes, però que no 
hagi de passar necessàriament per la instal·lació de punts de Bicipalma, que suposarien un cost massa 
elevat per realment l’objectiu en el qual volem nosaltres arribar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Des del grup municipal Ciutadans, votarem a favor d’aquesta transaccional.” 

 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a que faci les actuacions que siguin 
necessàries per tal d’instal·lar dues estacions Bicipalma a la UIB, ubicades a l’Estació de Metro i 
als voltants de l’Edifici de Turisme i Hoteleria; així com una estació Bicipalma al Parc Bit". 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA), 2 vots a favor (PP) i 1 
abstenció (C's) 
 
S'aprova per unanimitat la següent transaccional:  
"El Ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern a que faci les actuacions que siguin 
necessàries per tal d'instal.lar un sistema de préstec de bicicletes al Campus de la UIB i Parc 
Bit". 
 
29. Grup C's elaboració projecte aparcament parcel·les barri son Canals/els Hostalets i zona 
ajardinada en superfície 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Tornarem amb la mateixa argumentació que dèiem en el principi, quan estàvem 
parlant d’infraestructures, i de les reparacions de voravies, és a dir, els veïnats demanen petites coses 
que els ajudin a passar la seva vida, quan surten de ca seva. I una d’aquestes qüestions és la proposició 
que presentem en aquest moment, en el Ple de l’Ajuntament, referent a uns solars que existeixen entre 
el carrer Safareig i el carrer Cardenal d’es Puig. En els primers solars figuren a Urbanisme com a zones 
verdes, resulta que una de les zones verdes està tancada per un club esportiu, amb lo qual no hi ha 
accés per part dels ciutadans en aquesta part que se suposa que és zona verda. Després els altres tres 
estan en un aparcament en superfície, que lo que té és que se va anegant cada vegada que va plovent, i 
és un aparcament que en el final queda molt limitat per mos de l’espai que té. I la part de darrera, que 
se suposa que està qualificat com a sociocultural, es va tancar amb unes reixetes, i és un pipican. Molta 
gent ha passat pel barri de Son Canals, per veure aquests solars. Molta gent en els temes recurrents, 
quan hi ha hagut eleccions, per dir-los els projectes que anaven a fer, i els veïnats es troben avui en dia 
en que, ara amb les pluges, lo que és la zona que es va tancar amb aquesta reixeta, s’ha anegada, i és 
una vertadera porqueria lo que hi ha just devora aquest aparcament, perquè la gent no pot accedir ni 
amb els cans, perquè està tot anegat. I per tant nosaltres lo que els demanem i així pareix que arribem a 
un acord amb l’Equip de Govern, referent a que aquell espai, amb aquella pressió demogràfica que té, 
aquella densitat de població que tenen aquelles zones de Palma, es fes l’estudi a damunt de la 
conveniència de que abans de començar aquestes obres, es pogués fer un aparcament que llevés 
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aquesta pressió que hi ha a davant aquest urbanisme que es va dur a la nostra ciutat, on creixien els 
edificis a lo alt, però no creixia la ciutat a lo ample. I ens referim en els carrers, per donar mobilitat i per 
donar més espai en els ciutadans que s’incorporaven en aquestes zones de Palma, com és el cas de Son 
Canals. I per tant, lo que sí volem dir és que hem arribat a un acord amb l’Equip de Govern, referent en 
el primer paràgraf que hi ha, que el contingut, no sé si el secretari el té el contingut de la transaccional, 
perquè s’elabori un estudi de necessitat de mobilitat i viabilitat econòmica, per dotar el barri de Son 
Canals d’un aparcament habilitant els espais en superfície, d’acord amb els usos que tenen ara mateix, 
és a dir, la zona verda, la zona esportiva i la zona sociocultural. I llavor el segon paràgraf seria el 
contingut que té la pròpia proposició, que el grup municipal ha presentat. Nosaltres pensem que d’una 
vegada per totes, s’ha de resoldre i de manera immediata, amb una actuació que sigui encara ens vagi 
completant lo que hauria d’esser el projecte general que se dona dins la proposició, i hauria d’esser el 
poder tenir aquesta habilitada aquesta zona verda que està ocupada i tancada per un club esportiu, que 
te allà un club de petanca, però que no poden accedir els veïnats, i que s’arreglés la part de darrera, 
perquè allà és impossible que se pugui poder disfrutar d’aquesta zona que és per altre part municipal, 
per mos de que s’anega constantment i no se li pot donar l’ús pel que està. Res més gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle i gràcies també per la proposta que en aquest cas també coincidim en l’exposició de 
motius, en Comissió ja varem debatre justament quin era l’entrebanc que vèiem com Equip de Govern, 
d’aprovar la proposició tal qual es plantejava, en la seva literalitat, i per això varem proposar aqueixa 
proposta de la qual ara acabarem de passar a Secretaria perquè acabi de tenir recull de la mateixa, que 
simplement es modifica el primer paràgraf de la part propositiva, perquè la motivació de l’Equip de 
Govern era la següent, no volem comprometre en una proposició d’aquesta mena, els usos concrets que 
es donarien en aquest aparcament. Entenem que prèviament s’ha de fer un estudi de viabilitat 
econòmic i de necessitats de mobilitat, per tant entenem que no podem comprometre que una de les 
tres plantes que es poguessin fer en aquest aparcament, fos dedicada a rotació, amb els conseqüents 
problemes de mobilitat que ens podria dur això, i per tant hem pactat aquesta transaccional, deixant 
obert aquest paràgraf, aquesta intencionalitat, per tal que pugui esser l’estudi de mobilitat el que 
dictamini de quina manera s’ha d’actuar, i per tant coincidim també amb el que s’exposava de lo que 
seria la construcció en superfície dels equipaments que estan previstos en el Pla General d’Ordenació 
Urbana.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Sí. Per la nostra part el Partit Popular ja va manifestar que estàvem d’acord amb la proposta de 
Ciutadans, que nosaltres també votaríem a favor, per tant hi hauria unanimitat.” 

 
Es proposa: 
 
"Que se elabore el correspondiente proyecto dirigido a la construcción de un aparcamiento de 
tres plantas sobre la parcela y los solares referidos, realizando las correspondientes 
actuaciones sobre los usos y titularidad de los mismos, a fin de que una de las plantas tenga 
destino aparcamiento general tarifado de la SMAP y las otras dos plantas sean destinadas a 
residentes en la forma que lo son en otros aparcamientos ubicados en nuestra ciudad, 
haciendo la oportuna reserva que requieren los usos que en superficie se mantendrán en 
materia tanto socio cultural como deportiva. 
 
Al propio tiempo y a fin de procurar al barrio, no solo la infraestructura de aparcamiento tan 
necesaria por la saturación de vehículos del mismo, sino de que una zona que se halla en 
segunda fila de dos grandes vías de nuestra ciudad tenga su propia zona verde y de 
esparcimiento de los vecinos que habitan en la misma. Además de contribuir con ello al 
aumento de calidad de vida de quienes residen en la zona de Son Canals, carente en la 
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actualidad de cualquier zona de esta naturaleza que permita el ocio y la convivencia de los 
vecinos del barrio, así como espacios socio culturales y deportivos". 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA) i 3 vots a favor (PP i C's) 
 
S'aprova per unanimitat amb la següent redacció transaccional al paràgraf 1: "Que se elabore 
un estudio de necesidades de movilidad y viabilidad económica para dotar al barrio de Son 
Canals de un aparcamiento habilitando a su vez un espacio en superficie de acuerdo con lo que 
se establezca en el PGOU".  
El paràgraf 2 s'aprova per unanimitat amb la redacció original. 
 
31. Grup PP aprovació inicial del PGOU 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, como todos sabemos, el Plan General de Ordenación Urbana de Palma, data de 
1998, y su Plan de etapas preveía un desarrollo del mismo en 8 años, es decir, está más que caducado, 
han pasado cerca de 19 años desde su entrada en vigor. A lo largo de estos 19 años evidentemente la 
ciudad ha evolucionado, así como su ciudadanía y las necesidades, y todos estamos de acuerdo en que 
es muy necesario que se proceda a la revisión y actualización del Plan General. Ya son, esta será la 
tercera legislatura en la que se está llevando a cabo la revisión, se hizo en la legislatura anterior y en la 
anterior a la anterior, no puede ser que llevemos 12 años revisando un Plan General, porque mientras 
tanto las necesidades están cambiando, y cada legislatura los gobernantes se ven obligados a hacer 
modificaciones. Por nuestra parte, si bien se nos ha ofrecido una transaccional, y es evidente que no 
podemos obligar al Equipo de Gobierno a que lleve a cabo una revisión a cualquier precio, puesto que 
podría ser peor el remedio que la enfermedad, se nos ha ofrecido que la revisión del Plan General se 
lleve a cabo a lo largo del primer cuatrimestre de 2018, y evidentemente si esto es lo que se puede 
hacer bueno pues tendremos que resignarnos, sí que queremos desde aquí reclamar que desde la 
Regiduría de Urbanismo, muy a menudo se hacen promesas que al final son brindis al sol, porque luego 
no se pueden cumplir. Sr. Noguera, nosotros tenemos un dossier así de anuncios que hace usted en 
prensa, no sé como va a poder cumplirlos todos, de hecho bueno ya tenemos cierta confirmación de 
que le va a ser imposible, porque se acaba la legislatura, por lo menos usted al frente de Urbanismo. En 
cualquier caso, recordarle que usted en una pregunta oral en este Pleno, nos dijo que se comprometió, 
porque entiendo que su palabra es un compromiso o por lo menos así debería ser, de que a lo largo del 
primer semestre de 2017, se llevaría a cabo la aprobación inicial. Ahora me dice que no están en 
condiciones de hacerlo, bueno pues la reflexión es, Sr. Noguera, no prometa nada que no tenga la 
certeza absoluta que lo va a poder llevar a cabo. Por nuestra parte evidentemente pues estaremos y 
colaboraremos en todo lo que haga falta, para que se lleve a cabo la revisión del Plan General cuanto 
antes. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Estam d’acord que és un procés molt important per la ciutat, jo diria que casi el més important, poder 
revisar el Pla General i dibuixar per consens la Palma dels propers 15-20 anys. Estic totalment d’acord. 
Ojala que demà es pogués aprovar, es pogués fer l’aprovació inicial del Pla General, però això 
tècnicament dur moltíssima feina, s’han de justificar moltíssimes coses, s’ha de mirar el model urbanístic 
de la ciutat, però no només el model urbanístic, el model econòmic, el model social, el model ambiental, 
i actualment perquè s’aprovi aquesta legislatura, plantegem que l’aprovació inicial es faci el primer 
trimestre del 2018, i bé, aquesta és un poc la qüestió. Evidentment suposo que vostè té moltíssimes 
ganes de revisar, de que s’aprovi la revisió del Pla General, igual que les meves de ganes, perquè 
considero que aquesta ciutat ha canviat molt els darrers 20 anys, l’economia, la ciutadania, moltíssimes 
coses, i evidentment necessita d’un Pla General que es pugui adaptar a les noves necessitats de la ciutat, 
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i sobretot de plantejar un futur que sigui òptim, en quant a economia, en quant a tema ambiental, i 
sobretot en el tema social. Li agraeixo que hagi acceptat la transaccional, i bé, seguim fent feina.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Bé, jo els agrairia que ens deixessin conèixer quina és la transaccional a la que han arribat, perquè no 
ens han informat, almenys.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Ha estat bàsicament lo mateix que diu però en el primer trimestre del 2018.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Ah bé idò si és així no tenim més que afegir, votarem a favor. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Sí, volia dir al Sr. Noguera, que vostè abans ha fet referència que estava perxejant la ciutat per mos del 
Partit Popular. Bé, recordar-li en aquest aspecte, que el carrer Blanquerna i el carrer Fàbrica, va esser un 
bé una ocurrencia de su co alcalde el Sr. Hila y su Equipo de Gobierno, lo digo porque puestos a 
parchear no solo parchea lo de la ciudad el Partido Popular, también la ciudad del Pacte. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bàsicament, en el relació en els comentaris d’abans dels projectes, tot s’està desenvolupant segons lo 
previst. A nivell de bosc urbà tenim els doblers, tenim el projecte, ara a partir del mes d’abril ja tindrem 
el projecte d’execució fet, començarem a visitar les obres. Per exemple, varem fer l’anunci de Can Ribas, 
també hi ha la inversió. Estam acabant l’estudi econòmic de Gesa, no sé, és vera que vostè diu que són 
brindis al sol però aquest Equip de Govern està complint un poc els objectius en relació en aquests tipus 
de projectes. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a que se dugui a terme la aprovació inicial del 
Pla General d’Ordenació Urbana de Palma abans de la finalització del primer trimestre de 
2018." 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS i Som Palma), 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C's). 
 
S'aprova per unanimitat amb la següent esmena transaccional, on diu "primer semestre de 
2017" ha de dir "primer trimestre de 2018". 
 
32. Grup PP accessos a la mar per embarcacions de petita eslora 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Aquesta és una proposta que té com intenció, pues de qualque manera 
facilitat lo que pensem que ha d’esser un dret de tota la ciutadania, que és l’accés a la mar. L’accés a la 
mar s’està convertint en una d’aquelles coses que cada dia és més complicada. Hi ha molts de motius, es 
fan edificis, hi ha instal·lacions de tot tipus marítimes, i això dificulta que la gent que té menys recursos, 
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menys possibilitats, que normalment empra embarcacions molt petites, que se transporten amb el 
cotxe, tingui dificultats per accedir a la mar. A Palma pensem que hi ha tres rampes en aquest moment, 
però d’aquestes tres, dues estan tancades, a una fa falta un registre especial, un altre està reservada 
exclusivament a pescadors, ens quedaria una que està en condicions algo deteriorades, i que a demés 
està molt exposada a la mar. Per tant lo que pensem és que l’Ajuntament de Palma, que de qualque 
manera ha de defensar els interessos dels ciutadans, hauria de fer qualque acció davant l’Autoritat 
Portuària, que és qui té la major part del litoral accessible per aquest tipus d’instal·lacions, per mirar 
d’enllestir, d’obrir, de tenir a punt una rampa, un lloc on les persones que utilitzin les embarcacions 
d’aquesta forma, puguin tenir accés a la mar. Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí. És vera que aquesta proposta va molt vinculada a l’autorització d’Autoritat Portuària en relació, 
aquesta proposta va molt vinculada a l’autorització d’Autoritat Portuària en relació en això. Jo si li 
sembla lo que podríem plantejar és que l’Ajuntament de Palma consultarà amb Autoritat Portuària, per 
arribar a un consens, per poder posar una rampa que doni accés a la mar per les embarcacions. Si vol, 
Autoritat Portuària encara no m’ha pogut contestar a la demanda, però si vostè vol, vostè i jo anem a 
xerrar amb el president, en Joan Gual de Torrella, li exposem el tema, i amem que planteja. Però si li 
sembla bé.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, la podem deixar damunt la taula de moment, i si podem fer aquesta gestió, crec que és important i 
que realment facilitaria molt les coses a molts d’usuaris, que en aquest moment pues han d’anar a altres 
municipis, per fer ús de les seves embarcacions.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Mirem que abans de que arribi el Plenari del mes que ve, haver fet la reunió tots tres i.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Perfecte, molt bé, gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
“El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a, previo consenso con la 
Autoridad Portuaria, abrir una rampa en buenas condiciones para todos aquellos ciudadanos 
que, con sus embarcaciones, quieran hacer uso de la misma, democratizando, de esta forma, 
el uso y disfrute del mar en una ciudad eminentemente marítima y marinera”. 
 
Queda sobre la taula 
 
36. Compareixença del Grup C's del regidor de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i P. 
Lingüística 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Carrió, jo sé que vostè ha pensat que no se podia perdre comparèixer avui en 
aquest Ple, però centrar la compareixença d’un regidor en un mal ús de les rets socials, en un ús 
imprudent i impropi, seria molt trist, sincerament. A demés vostè ja ha demanat disculpes a qui els havia 
de demanar, i ha fet lo que havia de fer. Tots sabem que xerrant clar, la va pifiar, i s’ha disculpat. En 
teoria això no hauria de tenir més rellevància, lo que passa és que també hem de veure lo que hi ha 
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darrera de l’actitud de determinades persones. Vostè ho va fer malament, però això des del nostre punt 
de vista s’ha tret, s’ha tret de lloc. Considerem que la reacció dels artistes ha estat desmesurada en 
proporció a lo que vostè va fer. Però el tema del Facebook, que és un tema que ja dic, no hauria de, no 
ens hauria de fer centrar, és el reflex d’una mala gestió que dur no de fa una setmana sinó des de 
principis de la legislatura, i de la que en part vostè no és responsable. Quan varem, la primera reunió 
que varem tenir del Patronat de la Fundació Espai d’Art, ja sabíem que la gerent que hi havia llavors, per 
desembre acabaria la seva feina. Varen estar 8 mesos llargs a trobar un nou gerent. En el final el varen 
firmar amb preses, d’una forma apresurada, i mitjançant un Tribunal. Es va fer amb preses segurament 
perquè l’anterior regidor li volia deixar a vostè les feines fetes, lo qual també me pareix bé, que entrava 
dins les seves responsabilitats, que ell va assumir, i que a vostè en teoria no li hauria d’haver generat cap 
problema, però la realitat és que va esser un problema. Fer les coses amb preses, pues dur aquestes 
conseqüències, de vegades es fan malament. I ho varen fer molt malament. Tan malament que el gerent 
que varen anomenar va durar un parell de mesos. El problema és que ara tornar a nomenar un altre 
Tribunal, un altre Tribunal igual que el que va nombrar en el Sr. Fernando Gómez de la Cuesta. Clar, 
vostè era molt jove, jo som més vell, però quan jo era petit hi havia una sèrie que se deia La Segunda 
Oportunidad, que anava un cotxe per la carretera, girava una corba, se topava una pedra i pegava 
damunt. I després la imatge s’anava marxa enrere i tornava a començar, i hi havia una veu en off que 
deia que el hombre es el único animal capaz de tropezar dos veces con la misma piedra. Vostè per mi 
que és el arquetipo de hombre, perquè sincerament, torna a nomenar el mateix Tribunal, i si tornen a 
fer lo mateix, tornarem a tenir un fiasco de gerent a la Fundació Espai d’Art. Això ho hauríem d’evitar. Jo 
crec que tenint en compte que els artistes han retirat les seves obres del Casal Solleric, que ara lo que 
tenim és una magnífica exposició d’energia elèctrica, lo qual per un centre expositiu d’art contemporani, 
pues és un poc xocant, encara que està allà perquè aquesta entitat pues va donar doblers a 
l’Ajuntament, i bé pues està bé que se destini a això. I a demés li diré una cosa, és un èxit, jo hi he anat i 
és una exposició que està bé, però seria més propi d’un museu de la ciència de La Caixa, que no del 
Patronat i de la Fundació Espai d’Art. El tema és que pot esser que sigui el moment de donar un canvi 
de, un cop de timó. No sé si vostè ho ha pensat, però nosaltres li recomanem, que doni un cop de timó. 
A lo millor lo que s’està fent en el Solleric, no és lo que s’hagi de fer, però no només ara, sinó lo que s’ha 
estat fent durant molts d’anys. Perquè sincerament el Casal Solleric des de fa molts anys, no és un lloc 
atractiu per anar a veure una exposició. La gent no respon. Basta mirar les dades. Quanta gent va tenir? 
Quants de visitants va tenir el Casal Solleric l’any passat? Poc més de 100.000. I quants visitants va tenir 
per exemple el Caixa Forum? 308.000 visitants. Ens hauríem de demanar perquè passa això, perquè 
tenim una tercera part de visitants que el Caixa Forum, quan estam, tenim un local molt més ben situat 
que no el Caixa Forum. Pot esser lo que sigui en el Caixa Forum, sigui lo que sigui més interessant. Jo li 
diré una cosa, vostè com a regidor de Cultura, hauria de tenir l’obligació de fomentar l’art local, 
nosaltres també ho compartim, és una de les coses que vostè ha de fer. I des d’aquest punt de vista 
pues el Casal Solleric s’ha vingut destinant en aquest fi. Però vostè també entre altres coses és el regidor 
de Cultura, i no només ha de fomentar l’art local, també ha d’ajudar a difondre la cultura i a difondre 
l’art. I a lo millor s’hauria de plantejar lo que li dic, fer un canvi, fer un canvi en el Casal Solleric, pensem 
amem si lo que s’ha estat fent fins ara és lo correcte, o si li hem de donar un cop de timó, i ens hem 
dedicar a altres coses, sense deixar de costat lo que és l’art contemporani, però a veure amem que 
hauríem de fer amb el Casal Solleric. El problema és que des del nostre punt de vista, lo que pareix és 
que vostès no tenen clar que és lo que es vol fer amb el Casal Solleric, no tenen clar lo que volen fer amb 
el Casal Balaguer, i no tenen clar lo que volen fer amb Ses Voltes. I ja li dic, repetir más de lo mismo 
quan lo mismo era un error, és reincidir en l’error. I a lo millor s’ho hauria de pensar. A jo m’agradaria 
que ens informés de que és lo que pensa fer, i si han pensat donar una alternativa i estudiar 
profundament, si realment s’està donant un bon ús en el Casal Solleric, o si convindria fer altres coses. 
Per començar ja li dic que tenim un fons pictòric i d’obres, dins el propi Casal Solleric, que podríem fer 
una exposició permanent, i que podríem mantenir i donar-li temps a vostè, a pensar i a estudiar en 
profunditat quin és el futur que li vol donar vostè a la institució, a part de dissoldre la Fundació, que ens 
pareix encertat, i convertir-ho a lo millor en un Institut municipal. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
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“Bé, gràcies Sr. Batle. Sr. Ribas, bé, ja hem parlat del desafortunat incident amb l’article del Sr. Sabater, 
nosaltres entenem que bé hem demanat les disculpes que tocaven, com també ja ha dit, i així i tot 
trobarem que l’organització dels Premis Ciutat de Palma de enguany, havien estat un èxit, i que hi va 
haver el incident aquest que per ventura és lo que no ha funcionat. Nosaltres tampoc no li demanaríem 
en el Sr. Sabater que canviés d’opinió, cosa que no varem fer, cosa que no se procedia. En relació a, en 
relació també a quina funció ha de tenir el Casal Solleric, nosaltres entenem que ha d’esser un espai per 
l’art, i també ha d’esser un espai per la cultura, l’exposició aquesta de Red Eléctrica també explica o té 
un valor pedagògic molt important pels infants, per tant també enteníem que entre aquestes funcions 
que ha de tenir el Solleric, hi havia de formar part. També després d’aquests 8 mesos de termini que diu 
que varem trobar-nos sense director, varen esser uns 8 mesos que es va fer molta de feina de parlar 
amb diferents associacions i entitats relacionades amb l’art, per poder marcar aquest fil argumental al 
Solleric. Aquests documents nosaltres som els que ara tenim damunt la taula, i els que volem que 
marquin el futur d’aquest centre, tant del Solleric com de les Voltes, i fins i tot del Balaguer. I clar, 
toquem molts de temes i de vegades és una mica difícil explicar-ho tot. Nosaltres en el Patronat de dia 
28 de desembre, varem marcar lo que era el full de ruta que s’havia d’anar a seguir a partir d’ara. A la 
convocatòria de Direcció de creació artística, trobem que s’hi ha presentat 7 candidats, per tant 
marquen com és la vegada que s’ha presentat més gent, per tant entenem que anem pel bon camí. 
Tenim el mateix jurat, perquè va esser fruit del consens amb els associacions i a pesar de que anés 
malament per ventura la primera vegada, confiem en el seu criteri, perquè també entenem que és gent 
que coneix molt, que és d’aquest ram i és gent que realment són entesos. I en relació per exemple a la 
programació del Solleric, tenim el primer semestre ja compromès, aquí hi haurà exposicions d’artistes 
com Steve Afifa i Joan Soler. També els guanyadors del Ciutat de Palma de l’any passat, com és Carles 
Congost. I fins i tot tindrem una exposició que crec que ha tingut molt d’èxit, tant a Barcelona com a 
Madrid, d’en Toni Catany, que també mostraran un Casal Solleric que s’aproparà a la ciutadania, i que 
tindrà molta il·lusió perquè més gent el visiti. Hem parlat també de la naturalesa jurídica de l’entitat, 
que estan fent passes, tant en intervenció com en l’oficina de control de la despesa, per anar cap a al 
dissolució i per l’altre banda organitzar el servei de la manera més eficient possible. Hem parlat amb un 
Institut, això ho estam fent feina i tenim un any de termini per acabar de tancar una cosa i pensar en 
l’altre. També en el cas Ses Voltes ja s’estan avaluant els 29 projectes que se varen presentar, i això ho 
fem de la mà del Cluster de Còmic, de la Taula d’Educació, de l’Associació de Crítics, de la Real Acadèmia 
de Belles Arts de San Sebastián, dels gestors culturals, per tant és una feina que estam fent de manera 
participativa i en col·laboració amb aquestes entitats. I entenem també que anem per bon camí. I 
finalment per lo que és, fa referència en el Casal Balaguer, explicar que en aquests darrers mesos s’han 
anat acabant les obres, i s’estan fent les revisions necessàries per obtenir la llicència d’activitat. Tota 
aquesta feina l’hem feta amb infraestructures, per tant s’ha fet, s’està fent i a partir del mes de març ja 
el podrem començar a posar en activitat, i bé, el Casal Balaguer serà un espai de divulgació de la nostra 
història, del patrimoni. A demés tindrem aquesta sala de conferències i sala de música, que estaran en el 
servei de la ciutadania, i per tant trobem que el compromís que tenim amb el Solleric i amb aquests 
diferents espais de la cultura per Palma, s’estan a poc a poc anant en la direcció que toca. I és aquest 
punt que també vostès estan anomenant que s’hauria de posar en marxa. Jo lo que sí que li puc dir Sr. 
Ribas, és que estam fent feina, i estam fent molta de feina. Volem superar aquestes polèmiques que hi 
ha hagut fins ara, i tirar endavant que és per això que ens varen votar, i per això que la ciutadania vol 
que facem feina. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Carrió, després d’escoltar-lo no sé si en tenim més o manco dubtes, per un parell 
de temes que ara en xerrarem. En no res ja farà dos anys que governeu, i ja hem vist passar dos 
regidors, i si féssim cas a lo que està demanant el sector, en no res n’hauríem de veure un altre. Però jo 
hi ha cinc fets que vull destacar, donat que el Sr. Ribas ha exposat bastant bé la situació real que estam 
patint a l’àrea de Cultura. A dia d’avui no tenim o seguim sense gerent, no xerraré de tot el que varem 
viure, però el que sí que vull destacar és que diu que se’n han presentat 7, però seria interessant sabre 
perquè se’n han presentat 7, i és perquè tot lo que se’ls demana per poder optar en aquest lloc, ha 
baixat radicalment de les exigències anteriors. Per tant, veurem una vegada el tindrem, quin és el nou 
gerent, i si és capaç de dur-se la Gerència. Punt dos, seguim sense cap tipus de projecte per el CAC Ses 
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Voltes, i duim un any i 8 mesos. Tres, anem bastant justets per obrir en temps i forma el Casal Balaguer, i 
vostè sap perfectament, i el regidor d’Hisenda ho hauria de sabre també perfectament, que passarà si 
no s’obri en el mes de març, per tant esperem que també arribeu a temps. Quatre, seguim sense cap 
tipus de projecte escènic per tots els teatres municipals de ciutat. I punt cinc, jo no entraré a valorar 
aquesta situació que hem viscuda en torn a les seves declaracions a rets socials, però lo que sí que hem 
de tenir clar, és que tenim el Casal Solleric, que és el principal centre cultural de ple, que a dia d’avui 
només tenim una obra exposada, i com ja hem comentat és una obra de Red Eléctrica. Jo no vull ni 
imaginar que hagués passat si hagués estat un regidor del Partit Popular, que hagués deixat el Casal 
Solleric en aquesta situació. Referent en aquest tema jo sí que li vull demanar però quatre coses, perquè 
hauríem de sabre exactament quant ha costat el muntatge i el desmuntatge de totes aquestes obres de 
l’exposició dels Premis Ciutat de Palma. Igualment quant ha costat tot el tema de producció, de 
promoció, els fulletons, els cartells i demés. També m’agradaria sabre qui ha firmat el informe que 
autoritza que els artistes es puguin dur unes obres, que segons els plecs publicats en el BOIB, a dia 
d’avui haurien d’estar en el Casal Solleric, vulguin o no vulguin. I si darrera tot, qui és que compensarà 
en els ciutadans per deixar-los sense la principal, o una de les principals exposicions que hi ha a ciutat, 
com és l’exposició dels Premis Ciutat de Palma. Jo crec que comencen a esser molts els motius, pels que 
s’hauria de fer un pensament important a dins tota l’àrea de Cultura, no m’estic referint en el seu cap ni 
molt manco. Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres no entrarem a valorar la capacitat o el coneixement dels 7 candidats que 
hi ha per la Direcció del Casal Solleric, evidentment no ens competeix a nosaltres i esperem que aquest 
Tribunal, que torna a esser el mateix que antes, i que se va equivocar antes, pues ara endevini i ens posi 
un director que sigui mínimament competent. Competent al menys en quant a conèixer les seves 
funcions i a conèixer com funciona un organisme administratiu com aquest, i lo que són les 
incompetències. Incompetències que tot ens dur a relacionar una cosa, que a lo millor no, pugui 
parèixer que no queda bé dir-ho però que és així i és, i torn a lo mateix, la funció del Casal Solleric. 
Perquè el Casal Solleric ha de promocionar els artistes però no ha d’entrar en competència amb les 
galeries d’art, no ha de servir perquè comissaris puguin fer i desfer, no ha d’esser en poques paraules un 
instrument en mans dels artistes únicament. O sigui, els artistes els hem de respectar, han de participar, 
sempre hem dit que sí tal i qual, però hem de tenir una cosa en compte, i és que el Casal Solleric és de 
l’Ajuntament de Palma, i qui posa els doblers és l’Ajuntament de Palma, i qui ha de decidir és 
l’Ajuntament de Palma, que és el que representa a tota la ciutadania d’aquesta ciutat. A partir d’aquí, si 
això ho haguéssim tingut en compte des del principi, potser que ens haguéssim evitat disgusts. I torn a 
lo mateix, hem de veure amem que hem de fer, perquè el problema està en que, i li he dit antes, 
100.000 i pico visitants, però d’aquests 100.000 i pico a lo millor 40.000 entren a veure el pati o veure 
l’edifici. Ens hem de plantejar que és lo que volem del Casal Solleric. Vostè xerra de que el Casal 
Balaguer obrirà el mes de març, però no ens ha xerrat de quin programa té el Casal Solleric quan obri dia 
dins el mes de març. El té pensat? Que faran? Quines exposicions faran en el Casal Solleric el dia que 
obrirà? No ens ho ha dit, si ens ho diuen ens farà feliços, perquè creiem que té molts de dubtes sobre lo 
que ha de fer en el Casal Solleric. I sobretot lo que ha dit en Javi Bonet, el tema de Ses Voltes, que li doni 
ja una solució, no pot estar com està. I bé, i res més, simplement que ens aclareixi totes aquestes coses. 
I sincerament, crec que en lloc de tanta fulla de ruta i tanta història, lo que hauria de fer és replantejar-
se, però des de zero lo que vol fer, perquè és una institució aquesta Fundació i aquest Casal Solleric que 
realment no és a dia d’avui ni en els anys anteriors, un atractiu per la ciutadania. A jo m’agradaria sabre 
de tots els que estam aquí ara, quantes vegades hem anat a veure en els darrers anys exposicions en el 
Casal Solleric, que no sigui en funció del càrrec que estam exercint. És a dir, anar en el Casal Solleric a 
veure una exposició per gust. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Anem per parts, entenc que propostes concretes i documents, tant pel Solleric com per 
Ses Voltes i pel Balaguer, seran parlats tant aquí com en el Patronat. Després, el Casal Balaguer hem dit 
que obrirà les portes el mes de març. Ara, quan es posarà en funcionament de bon de veres serà a partir 
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del juny. No rigui Sr. Bonet perquè vosaltres en 4 anys tampoc no ho vareu poder fer, i varen tenir 
l’oportunitat. Tornem a dir que el fil conductor del Balaguer serà la història de la ciutat, seran les arts 
domèstiques, i això en part serà així perquè l’herència que va rebre l’Ajuntament de Palma, implicava 
que el Círculo de Bellas Artes es trobés ubicat a l’edifici. I també implicava que part del mobiliari del Sr. 
Balaguer, també quedés permanentment a la sala. Que hem fet nosaltres? Aprofitant aquestes 
condicions, fer tot el discurs museístic de l’espai a partir d’aquestes condicions. Més coses que també 
s’ha dit, al CAC Ses Voltes tenim una convocatòria en marxa, volem que sigui un centre d’art i creació 
com havia estat, i ja tenim 29 propostes que estan un Jurat de l’Ajuntament i de totes les entitats que 
hem dit abans, revisant quins són les millors propostes per dur a terme. I en realitat en relació també en 
el projecte escènic de la ciutat, tenim el mateix projecte escènic que més o manco hi havia fa dos o tres 
anys, això no vol dir que no l’haguem d’anar perfilant una miqueta més i no l’haguem d’anar millorant, 
però lo que es fa ara mateix en els teatres, jo crec com a mínim perquè hi vaig molt i també veig el 
feedback amb el públic, és que la gent està bastant contenta i encara que s’hagi de millorar, com a 
mínim estam anant en el bon camí. Finalment també Sr. Bonet, crec que vostès no milloraren tampoc la 
situació de les arts visuals quan governaren, més aviat lo que feren va esser baixar fins a un terç el 
pressupost de la Fundació. Crec que molts de problemes dels que ara tenim segurament venen en 
aquest sentit. Nosaltres lo que sí que farem serà fer feina amb les associacions i amb els professionals 
de la cultura, per fer-la, per fer la cultura de Palma més participativa, però també per poder respondre 
en aquestes peticions que esteu fent de donar més ús o de canviar sobretot això que deis del Solleric Sr. 
Bonet. I bé, en relació a la informació, crec que aviat tindrem un nou director escènic, un director artístic 
pel Solleric, aviat tindrem Ses Voltes en marxa i crec que aquestes coses que vos a mínim preocupen 
s’aniran resolent els propers mesos. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"La comparecencia del regidor responsable del área de Cultura, Patrimonio, Memoria Histórica 
y Política Lingüística, al objeto de que dé cuenta de los últimos acontecimientos relacionados 
con la gestión del Casal Solleric, así como de las actuaciones futuras." 
 
Compareix el Sr. Carrió 
 
37. Donar compte informe de seguiment del Pla 4t. trimestre 2016 
 
"I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, el 
interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del plan de 
ajuste. De dicho informe se dará cuenta al Pleno, y del contenido del mismo se dará traslado al 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, a través de la plataforma telemática que 
habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 
y 135del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, se deberá presentar el 
informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del Ayuntamiento de Palma de 
Mallorca. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en el artículo 
10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información sobre los 
siguientes extremos: 
- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de crédito contratadas identificando la 
entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificada por su antigüedad y su vencimiento. Igualmente, 
se incluirá información de los contratos suscritos con entidades de crédito para facilitar el pago 
a proveedores. 
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- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o enlas medidas del 
plan de ajuste. 
Debemos destacar que en la previsión del trimestre y en la proyección anual estimada el 
Ayuntamiento de Palma de Mallorca ha consolidado Palau de Congressos, S.A, consolidación 
no prevista al elaborar el Plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que se 
adjunta como anexo esta Intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.- Información relativa a la evolución de los ingresos a 31/12/2016 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
Existe una desviación entre la previsión del plan de ajuste y la situación 31/12/2016 en 
términos globales negativa del 0,13 %.  
 
2. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2016 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 
Existe una desviación negativa en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la 
situación a 31/12/2016 del 40,74 %  
 
La desviación es negativa porque en los datos del plan de ajuste dela operación de 
endeudamiento del RD 4/2013(gastos financieros) se introdujo en millones y no en miles. 
 
3. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2016 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento respecto al Plan de 
ajuste debido a la consolidación de la deuda de Palau de Congressos, S.A., así como los 
Consorcios Mirall Eixample, Museu d’Art Modern i Contemporáni i Consorci Parc de Ses 
Estacions. Estos tres Consorcios se han disuelto por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 
2012 y el Ayuntamiento de Palma ha asumido la parte de la deuda viva pendiente.  
 
En los datos del endeudamiento existe una incidencia referida a la operación derivada del RD 
4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso implica que todos 
los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. Igualmente sucede con los gastos 
financieros derivados de esta operación, que están en millones y no en miles y esto hace que 
el porcentaje de gasto corriente aumente y el de ingresos financieros también. 
 
La magnitud del ahorro neto es positiva en 64.346,67 miles de euros. 
Tras realizar los ajustes SEC, la capacidad de financiación es positiva en 60.612,58 miles de 
euros, frente a los 48.099,96 previstos en el Plan de ajuste. 
 
4.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
5.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos con 
entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
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Se ha procedido a actualizarla CIR local certificando la deuda viva a 31/12/2016. 
 
6.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  
La deuda comercial a 31/01/2017, correspondiente a las obligaciones reconocidas pendientes 
de pago, procedentes de los periodos que se especifican, se ha cifrado en 34,72 millones de 
euros.  
En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Palau de Congressos, 
S.A., así como el resto de deuda de Organismos Autónomos, Fundaciones y el propio 
Ayuntamiento. 
 
7.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del ejercicio 2016 se han realizado operaciones con derivados (SWAPS) por importe 
de 306,84 miles de euros.  
 
A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio de cualquier otro, mejor 
fundado en derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que se 
celebre.  

Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de captura 
de datos habilitada al efecto antes del 31 de enero de 2017. 

Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plan de ajuste del Ayuntamiento de 
Palma de Mallorca en el futuro para ver si se consolida el cumplimiento de los objetivos 
contenidos en el mismo. 

Assabentat 
 
38. Donar compte informe reparo de pròrroga extraordinària del Servei per a la gestió del 
Centre Flassaders 
 
" Únic.- Donar compte de l'informe d'objecció 9/2017, pròrroga extraordinària del Servei per la 
gestió del Centre Flassaders". 
 
Assabentat 
 
39. Pregunta oral del Grup C's relativa a millores al barri del Camp Redò 
 
"En el Pleno del pasado mes de noviembre se aprobó la siguiente proposición transaccional: 
 
- L'Ajuntament de Palma invertirà 300.000 € en la millora de les finques amb més 
deficiències. 
- L'Ajuntament de Palma acabarà la rehabilitació de tots els habitatges municipals a 
principis de l'any 2017. 
- L'Ajuntament de Palma presentarà en el primer trimestre del 2017 un esborrany de nou 
pla urbanístic del Camp Redó per tal que s'aconsegueixi el consens polític i veïnal per 
desenvolupar-ho en els propers anys. 
- L'Ajuntament de Palma expressa la seva voluntat de gestionar l'espai lliure privat a 
través d'un conveni de cessió temporal amb els propietaris com el que es va signar amb les 
finques del Camp Redò. 
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- L'Ajuntament de Palma, a través d'Emaya, es compromet a mantenir els compromisos 
de neteja acordats amb els veïns: 
- netejar cada 2 mesos dels espais lliures privats (neteja i retirada de residus de tot tipus). 
- reforçar la neteja rutinaria dels espais públics dels voltants. 
- incrementar el nombre de papereres a la zona. 
- el febrer 2017 el barri disposarà de nous contenidors, essent part de la primera fase de 
renovació de la ciutat. 
- L'Ajuntament de Palma desplegarà una un dispositiu de seguretat ciutadana amb més 
presència i continuïtat. 
- L'Ajuntament de Palma millorarà l'enllumenat i les voravies de l'espai públic de les 
finques del Camp Redó. 
- L'Ajuntament de Palma insta als bancs i a l'IBAVI a rehabilitar els habitatges que tenen 
en propietat al barri." 
 
El Grupo Municipal Ciudadanos solicitamos que se nos informe acerca del estado del grado de 
cumplimiento de los citados compromisos." 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. En el Ple crec que va esser de novembre, es va aprovar un Pla integral, per dir-ho 
de qualque forma, transversal dur a terme, dur a terme aquest Pla pel Camp Redó. Incloïa pues des 
d’Urbanisme, Seguretat, i totes, pràcticament totes les àrees municipals. I volíem sabre que és lo que 
han estat fent. A jo me consta que des d’Urbanisme han estat fent coses, pràcticament és de lo que 
menys he de menester que m’informin, sinó bàsicament com està el tema de la seguretat, com està el 
tema de la neteja, i com estan totes aquestes qüestions que preocupen tant, i que han vingut aquí a 
manifestar a vegades els veïnats del Camp Redó. Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Parlaré per lo meu. L’Ajuntament de Palma invertirà 300.000 euros en la millora de les finques amb 
més deficiències. Bé, actualment ja el plec de condicions, bé el plec de les subvencions ja té el vist i plau 
de Serveis Jurídics. Ara ha de passar per Intervenció, i una vegada tinguem el informe d’Intervenció, que 
ja té la partida de 300.000 euros, ja les podrem publicar. Volem, passen per Junta de Govern, després 
passen pel tema del Patronat de l’Habitatge, i considerem que a finals de març ja podran estar 
publicades en el BOIB perquè les finques, les comunitats es puguin presentar. Això està tenint una 
qüestió molt bona i molt positiva que és que s’estan organitzant les comunitats, s’estan creant 
comunitats de propietaris, per poder optar a les ajudes. Jo crec que això ens ha de servir també per 
millorar la interlocució en el barri. No? Que quan hi hagi comunitat de propietaris i hi hagi 
representants, que puguem tenir una interlocució una mica més fluida. En relació als habitatges 
municipals a principi de l’any 2017, en referència a l’estat de les obres de reparació del barri referit a dia 
d’avui 22 de febrer del 2016, s’ha de dir que totes elles es troben en ple procés d’obra. Aquesta setmana 
s’està treballant el capítol d’enguixat de paraments, la següent s’iniciaran els treballs d’instal·lació de 
fusteria, d’alumini, electricitat. Al mateix temps i després d’haver fet proves de resistència als elements 
estructurals, s’està fent a data d’avui feines de reforç mitjançant perfils metàl·lics a totes les biguetes 
ceràmiques existents que es troben en alt risc. Aquestes biguetes s’han trobat a sis habitatges. La data 
d’acabament de les obres s’ha tancat a finals del mes de març. Això pel que fa a 12 habitatges. Varem 
treure una segona partida de 9 habitatges, que actualment només està pendent de la signatura del 
regidor d’Hisenda, i les obres començaran possiblement l’abril, i estiguin acabades el mes de juny i el 
mes de juliol. L’Ajuntament de Palma presentarà el primer trimestre del 2017 un esborrany, tenim 
posada una reunió a finals de març crec o he de demanat una reunió amb tots els partits, per posar en 
comú tots els estudis que s’han fet sobre això. Després, l’Ajuntament de Palma expressa la seva voluntat 
de gestionar l’espai lliure privat, s’estan fent diverses feines, sobretot amb una illeta que considerem 
que pot esser la més propícia per la interlocució que tenim amb ells, i s’està treballant amb el tema. 
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Després l’Ajuntament de Palma a través d’Emaya es compromet a mantenir els compromisos de neteja 
acordats amb els veïnats. Simplement s’està complint tot però el febrer del 2017 el barri no disposarà 
de nous contenidors, serà el març del 2017. L’Ajuntament de Palma desplegarà un dispositiu de 
Seguretat Ciutadana amb més presència i continuïtat.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Es que no hay mucho tiempo. Bueno, en temas de Seguridad Ciudadana lo que se tiene es una orden 
de servicio activa de patrullar por la zona, sobretodo noches y fines de semana, y se están haciendo 
intervenciones puntuales sobretodo con el tema de perros ahora, se ha hecho lo de requerir a los 
vehículos que no tenían la documentación en orden, y se van haciendo diferentes campañas que tengan 
un poquito más de impacto, que no únicamente la patrulla, la presencia policial, es lo que vamos 
trabajando con los vecinos de Camp Redó.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé. L’Ajuntament de Palma millorarà l’enllumenat i les voravies de l’espai públic de les finques del 
Camp Redó.” 
 
Sr. Romero (Som Palma): 
 
“Sí, tenemos un plan de reforma de aceras en Camp Redó, por valor de 300.000 euros, que se arreglará 
bueno la barriada y alrededores, toda la parte pública. También el alumbrado público de la zona para 
mejorar la seguridad, y el alumbrado público está ya dentro del Plan de alumbrado que se está llevando 
a cabo en la ciudad de Palma, por tanto la mejoraremos también ahí, toda la que es la parte pública de 
la barriada, y así mejorar también la seguridad y el nivel de iluminación del barrio.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí, i després l’Ajuntament de Palma insta als bancs i al IBAVI a rehabilitar els habitatges que tenen en 
propietat. Instar, instar s’ha instat, no només una vegada, algunes vegades, però la resposta encara no 
és la desitjada.” 

 
Responen el Sr. Noguera, la Sra. Pastor i el Sr. Romero 
 
40. Pregunta oral del Grup C's relativa a la Xylella 
 
"En los sectores agrarios, de jardinería y en la población en general, se ha creado una alarma 
social por la plaga de la bacteria xylella en plantas y árboles. 
Ante este problema, se están recibiendo informaciones contradictorias entre sindicatos 
agrarios, gremio de jardineros, biólogos y administración. 
 
¿Qué medidas está tomando el Ayuntamiento para controlar la posible infección de las plantas 
y árboles de nuestra ciudad?" 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, bueno, en sectores agrarios de jardinería y en la población en general, se está creando como una 
alarma social por el tema de la plaga de la xylella, en concreto la fastidiosa. También por parte de 
administraciones, técnicos, sindicatos agrícolas, se está recibiendo informaciones muchas veces 
contradictorias, y por eso que queríamos preguntar que medidas está llevando a cabo el Ayuntamiento, 
para tratar de controlar y prevenir la posible aparición de esta bacteria en plantas y árboles de nuestra 
ciudad.” 
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Sr. Romero (Som Palma): 
 
“Gracias. Sí, en concreto, en este tema lo primero que hemos hecho como Ayuntamiento es ponernos 
en contacto con quien tiene la competencia, que es la Conselleria de Medioambiente, para informarnos 
de bueno de este tema como se ha desarrollado y que mecanismos hay para atajar el problema en la isla 
y en concreto en Palma, y de esta manera poder aplicar los mismos protocolos que, con  los cuales se 
están coordinando distintos ayuntamientos. Hemos tenido esta reunión muy satisfactoria, donde se nos 
ha informado, bueno de que se trata de la bacteria y de cómo combatirla, cuales son las normativas 
europeas al respecto. Y como Ayuntamiento lo que tenemos como tarea es si detectamos alguna planta 
infectada, comunicar inmediatamente a la Conselleria para que esta tome medidas al respecto y decida 
que hacer con esta planta y las que están en la zona. Además desde el Ayuntamiento ahora estamos 
acabando el pliego de parques y jardines, donde se ha incluido un apartado específico para xylella, y 
donde se especifican la manera de tratar en la ciudad esta plaga, junto con el resto de plagas, picudo 
rojo, etcétera. Al mismo tiempo seguramente pondremos en marcha en breve una asistencia técnica 
como la que hay para el picudo rojo, que ayude a detectar con mayor rapidez la plaga en la ciudad, y 
también informe a la parte privada que es donde por ahí a veces queda un vacío, y nos pasó con el 
picudo rojo, y bueno se trate también y se le informe al privado de cómo tratar la enfermedad. Por otro 
lado y como medidas preventivas del Ayuntamiento, hemos bueno comunicado distintas empresas y 
brigadas, que deben desinfectar todas las herramientas que utilicen con cada una de las plantas, antes 
de pasar a la siguiente, para de esta forma no contagiar a las plantas en el caso de que estas tuviesen la 
enfermedad. Y por último hemos pedido y de manera urgente a la Conselleria que nos dé formación a 
los técnicos del área, para saber como detectar con rapidez a que plantas ataca con mayor frecuencia, y 
cuales son las medidas que tenemos que adoptar en el ámbito de la ciudad. Creo que con esta 
formación, a pesar de que los técnicos están ya debidamente formados y tienen mucha experiencia en 
esta plaga y en otros arbolados, y saben detectar cuando una planta sufre sequía o sufre algún otro 
desperfecto, queremos hacer hincapié en concreto en esta bacteria, y coger experiencia de otros 
ámbitos, para poder detectarla con más rapidez. Por otro lado también quería decir que como este año 
hubo mucha sequía, y muchas veces esta enfermedad se confunde, es decir los síntomas se confunden 
con los mismos síntomas de sequía, realmente vamos a saber con certeza las plantas, si hay alguna 
planta infectada, cuando en primavera, es decir cuando empieza a sacar hojas los árboles, y ahí se va a 
detectar con mayor exactitud, si hay alguna planta infectada. De todas maneras hemos puesto en 
marcha desde el Ayuntamiento protocolo para detección precoz de esta enfermedad. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Solo le pediría si me puede confirmar que a día de hoy no se ha detectado la infección. Gracias.” 
 
Sr. Romero (Som Palma): 
 
“Sí, en cuanto a las plantas del Ayuntamiento de Palma, no hemos detectado ningún caso de momento.” 

 
Respon el Sr. Romero. 
 
41. Pregunta oral Grup PP relativa a apertura del Passeig elevat Dique de l’oest 
 
"¿En que situación están las gestiones realizadas con la Autoridad Portuaria para la reapertura 
del paseo elevado del Dique del Oeste de nuestra ciudad?” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Aquesta pregunta ve referida a una proposició que varem fer i va esser 
acceptada per unanimitat fa de bé gaire crec que recordar casi un any, en que demanàvem fer gestions 
davant l’Autoritat Portuària per obrir el Passeig elevat del Dic de l’Oest. Tots varem votar a favor, crec 
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que a demés va tenir un cert ressò a la premsa, molta gent es va il·lusionar, i volíem sabre com està el 
tema a hores d’ara.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí, m’ha de disculpar però encara no tenim la informació, encara no tenim la informació, Autoritat 
Portuària no ens l’ha passada, si vol queda damunt la taula, li passo la informació per escrit, com vostè 
vulgui.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“D’acord. Gràcies.” 

 
Queda sobre la taula 
 
42. Pregunta oral del Grup PP relativa a identificació sectors econòmics estratègics de Palma 
 
"¿Tienen ya identificados los sectores económicos estratégicos de futuro que ustedes querían 
impulsar en sus acuerdos de gobierno? ¿Han llevado a cabo algún tipo de actuación?" 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Aquesta pregunta també l’hem fet en qualque ocasió d’un altre manera, i té que 
veure amb una proposta que vostès duen als acords de Govern que diuen que identificaran sectors 
estratègics. Quan un economista veu lo de sectors estratègics sempre té una dubta, si de qualque 
manera s’acceptaran aquells que ho són de fet, que ho són perquè tenen una dimensió més grossa, i si 
hi ha un intent de dirigir des de les institucions quines han d’esser, de triar des de les institucions quin 
han d’esser de forma entre cometes autoritària o planificada. En aquest sentit els volíem demanar si ja 
han fet els estudis oportuns per identificar aquests sectors, si, quins són els arguments o les motivacions 
que els duen a triar uns o uns altres, i quins tipus d’actuacions han dut a terme. Gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí perfecte moltes gràcies. Sí Sr. Aguiló, dia 9 de setembre de 2016 varem aprovar el Pla estratègic de 
Palma Activa de 2015-2019, on es preveuen a la part de promoció econòmica totes aquestes qüestions. 
Per suposat des del primer dia estam impulsant nous sectors econòmics emergents d’economia social, 
solidària, la cultura, el turisme, el comerç, noves estructures, noves infraestructures a la ciutat, com 
poden esser el Palau de Congressos, impulsant també el seu funcionament. I si parlem d’exemples 
d’actuacions concretes, tenim uns nous premis a Palma Activa de millors projectes empresarials, millors 
projectes empresarials d’estudiants, de base tecnològica, projectes audiovisuals. S’està fent una 
promoció espectacular del sector audiovisual a través de la Palma Film Office. S’està desenvolupant 
fortament el centre d’empreses de Palma Activa, donant suport a projectes cooperatius, activitats 
creatives, emergents. Promocionant com li deia empreses cooperatives i economia solidària. Estam fent 
una força tasca de dinamització del comerç local, molt tocat després de l’obertura de grans superfícies 
comercials, que els estan afectant molt directament. Treballem a través de la mesa del comerç, donem 
suport en el petit comerç, promocionem rutes turístiques comercials, estam fent una forta 
conscienciació i pedagogia a favor del petit comerç, escoles i amb la ciutadania. Hem creat un nou servei 
d’atenció a l’emprenedor, un nou programa d’assessorament a emprenedors. Fomentem l’esperit 
emprenedor, i aquest cop sí que Palma Activa ho està fent sense deixar a ningú enrere. A demés, no 
només es duen a terme aquesta tasca des de Palma Activa, sinó que s’està fent de manera transversal a 
través d’altres àrees de l’Ajuntament, que també treballen donant importància i recorregut a sectors 
mediambientals i socials, dins la política econòmica d’aquest Ajuntament. Un exemple el tenim amb les 
clàusules socials que s’acaben d’aprovar en l’Ajuntament de Palma, i que han obert les portes a la 
contractació amb l’Ajuntament de petites i mitjanes empreses per exemple, que abans ho tenien 
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impossible. Ara ja poden. I el convido Sr. Aguiló, a que el Partit Popular que té una cadira en el Consell 
Rector de Palma Activa, practiqui de manera activa la seva assistència en el Consell Rector. En lo que 
duim de legislatura, hem fet 8 Consells Rectors, on parlem i tractem de tots aquests temes, vostès han 
vingut només a 3, només a 3. De veres que seria fantàstic que vinguessin, que participessin, i que 
aportessin. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Aguiló 
 
“Sí, moltes gràcies. Estic content de sentir tota aquesta llista d’actuacions, que pràcticament totes es 
concentren en Palma Activa, i crec que podríem afegir qualcuna més, perquè la promoció econòmica 
s’ha de fer urbi et orbi. Està bé els sectors que vostès han triat, però podríem anar una mica més enllà i 
una mica més enllà significa pensar en el món empresarial i en les necessitat del món empresarial, que 
bàsicament són una o dues, que els costos siguin reduïts i per tant que hi hagi una política de contenció 
de despesa pública i de reducció d’impostos i per un altre que se’ls permeti pues diferenciar els seus 
productes, tenir més capacitat de competir entre ells mateixos i entre empreses exteriors, lo qual té que 
veure també amb una reducció de tot lo que siguin els tràmits burocràtics, lo que siguin tots els 
entrebancs que els hi posen, i crec que això hauria d’estar també junt amb tot lo que vostè m’ha dit, 
crec que tindria que tenir també aquests principis fonamentals ben escrits dins lo que és el seu ideari o 
el ideari municipal, a l’hora de promocionar l’activitat econòmica. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí Sr. Aguiló, prenc nota de les seves consideracions però vostè està fent unes aportacions en veu, a un 
Pla estratègic que per lo que veig ni tan sols s’ha llegit. Per tant, aquí en duc una còpia, li dono avui 
mateix, i després estaré encantada de seguir escoltant les seves aportacions. Gràcies.” 

 
Respon la Sra. Adrover. 
 
FOD 1 Moció Grup PP relativa al bosc de la Vileta 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Sí, farà. Sr. Alcalde, hace más de un mes tuvimos noticia por parte de los vecinos de la Vileta, Son 
Rapinya, que habían cerrado unos caminos que hay en el bosque de la Vileta, que si bien es cierto que 
son propiedad privada, no es verdad que llevan años abierto al público y que además todos los vecinos 
de aquella zona están acostumbrados a pasear, a hacer deporte, etcétera, por allí. Al cabo de un mes 
volvimos a preguntar y se nos notificó por parte del Sr. Regidor que ya habían, efectivamente habían 
detectado que se habían cerrado tres caminos, que estos tres caminos, uno vía patrimonio, puesto que 
había una servidumbre de paso, ya se había abierto al público, y quedaban otros dos cerrados, que se 
había iniciado al respecto toda la tramitación para que fueran abiertos. Lo que el Partido Popular 
propone hoy es que si bien de manera paralela se están llevando a cabo todos los procedimientos 
administrativos para que estos caminos se vuelvan a abrir, proponemos que el Consistorio llegue a un 
acuerdo con la propiedad, ya que la propiedad manifestó que había cerrado esos caminos, debido a la 
grave contaminación acústica que producía la proliferación de motos de trial, quads, etcétera. Hecho 
que molesta no solo a la gente que está allí, a los vecinos, propietarios, sino también a todos los vecinos 
del entorno que pasean o que paseamos y gustan de disfrutar del bosque de la Vileta. Lo que 
proponemos es que se llegue a un acuerdo, que el Ayuntamiento a través de un compromiso serio, para 
que no se vuelva a repetir esta contaminación acústica, que de hecho está prohibida, pero han faltado 
medios disuasorios para que no tuviera lugar, se llegue a un acuerdo para que se vuelva a abrir en breve 
estos caminos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
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“Sí, ahir va haver-hi una reunió entre l’equip d’Urbanisme, l’assessor de Districte, el Consell de Mallorca 
i l’empresa promotora, per tractar les qüestions dels camins de la Vileta. Es va arribar a un acord de que 
el camí de Puigpunyent i la Vileta, l’empresa llevarà les barreres, i el Consell de Mallorca farà una 
intervenció per tal de limitar l’entrada de motocicletes i quads. Després també el camí de Pinopar, 
també s’obrirà i se llevaran les barreres. Després hi ha el camí que va del cementiri a Pinopar per devora 
el golf. Aquest camí no s’ha pogut demostrar la titularitat pública, ni tampoc entrava dins el interès 
general, és un camí que està fet fa aproximadament uns 9 anys, i es va acordar, i el promotor així ho va 
mantenir, el seu compromís de plantejar un traçat alternatiu, per tal que els veïnats puguin també 
gaudir d’això. Això és lo que es va parlar ahir. Demà, avui crec que hi ha una reunió amb els veïnats, per 
posar en comú tot això, i aquesta és un poc la feina que hem fet fins ara.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres estam d’acord en la proposició que fa el Partit Popular, i creiem que 
s’han de permetre el pas pels diferents camins de la Vileta. Veiem que vostès han estat fent feina en 
això. Creiem que vostès també estan d’acord quan no en el fons de la qüestió. No ens ha explicat quin 
serà el sentit del vot de l’equip de Govern, simplement ens ha informat de les feines que ha fet, i a jo 
m’agradaria sabre quin és el sentit del vot de l’equip de Govern, perquè a lo millor resulta que estam 
aquí xerrant i tenim una unanimitat i no hi ha res que discutir. O sinó pues possiblement, tenint en 
compte lo que demana el Partit Popular, i que en el fons vostès estan d’acord, es podria arribar a lo 
millor a una transaccional. A jo m’agradaria que ens aclarissin tot això, i en funció i una vegada que 
tinguem les coses clares, pues evidentment de totes formes ja els dic que votarem a favor de la 
proposició del Partit Popular.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Votarem a favor.” 

 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a arribar a un acord amb la propietat del bosc 
de  la Vileta per tal de que els camins dels que durant anys els veïnats han gaudit tornin a ser 
oberts, tot duent a terme les mesures necessàries per evitar de manera efectiva la 
contaminació acústica." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, s'aprova per unanimitat. 
 
FOD 2 Grup C's adaptació Ordenança fiscal Plusvàlua a la sentència del Tribunal 
Constitucional 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. La recent sentència del dia 16 del Tribunal Constitucional, posa de relleu una cosa 
molt important i és que tenim un impost que es fonamenta en una ficció jurídica, que és la d’entendre 
que tota transmissió d’un immoble, suposa una plusvàlua. Per tant tenim un tribut que en determinats 
cassos, pues no s’ajusta a la realitat. En el moment en que hi havia una bombolla immobiliària això 
sempre era així, quan un transmetia un immoble pues efectivament tenia un guany, però la crisis 
econòmica i la desaparició d’aquesta bombolla immobiliària, ha dut com a conseqüència una, que 
aquestes plusvàlues no se produeixin, a l’inrevés, el valor dels pisos ha baixat, i en moltes ocasions la 
gent ha tingut que vendre les seves vivendes perdent doblers. Això va en contra en part aquesta 
situació, de l’article 31.3 de la Constitució Espanyola, i del principi de que tots hem de contribuir en el 
sosteniment de les despeses públiques, en funció de la nostra capacitat econòmica. Aquesta sentència 
va referida a l’article 4 de la norma foral de Guipúscoa, evidentment no ens és d’aplicació directa a 
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nosaltres. També és cert que no toca l’article 107 de la Llei de règim de les Hisendes Locals, no el declara 
inconstitucional, per tant continua en vigor. Però hem d’esser conscients d’una realitat, i és que aquesta 
sentència és un precedent. És un precedent perquè clar, com que totes les normatives municipals que 
regulen el impost de la Plusvàlua lo que fan és reflectir lo que diu la Llei de Hisendes Locals, pues resulta 
que clar l’article 4 de Guipúscoa és igual que el nostre article 7, almenys parcialment però lo que és en el 
fons sí. És a dir, la base imponible del tribut se calcula igual sobre el preu cadastral del solar allà i aquí. I 
aquesta situació se dona la mateixa, ens dona les mateixes causes de nul·litat. Clar, això en què acabarà? 
Pues això acabarà en una sèrie de demandes contra l’Ajuntament, reclamant lo mateix que s’ha 
demanat allà. I derivarà també en una modificació de la Llei d’Hisendes Locals, i en una modificació del 
impost de Plusvàlua, que jo sé que no han de fer vostès sinó que s’ha de fer des del Govern de Madrid, 
però també per les informacions que tenim i que surten a premsa, pareix que el Govern de la nació està 
amb aquesta feina, està preparant una reforma fiscal, tant de la financiació autonòmica com de la 
financiació local. Per tant nosaltres lo que fem és presentar una proposició que s’anticipa un poc en 
aquesta situació, demana de forma urgent que se preparin, s’adoptin les mesures necessàries perquè els 
ciutadans puguin reclamar aquests doblers, que en moltes ocasions han hagut de pagar injustament, 
perquè en realitat estam xerrant aquí d’una injustícia. I demanem també que de forma urgent, s’aprovi 
un projecte de modificació de l’Ordenança, a fi de que lo que és la gestió del impost que actualment és a 
través d’autoliquidació, passi a esser a declaració. Perquè? Pues perquè amb aquest canvi podrem donar 
un poc de temps, un poc de temps, a la tramitació de les Plusvàlues, guanyar temps i adaptar-nos en 
aquesta modificació legislativa que està per venir. Jo sé que això és una proposició que hem presentat 
d’urgència, sé que el regidor d’Hisenda no hi és, si ho estimen convenient i pues pot esser que a lo millor 
seria una bona idea també deixar-lo damunt la taula i deixar-lo pel pròxim Ple, però creiem que això ho 
han de fer i ens hem de posar a fer feina. I bé, i aquesta és la proposició. Creiem que tots més o manco 
estam d’acord, que és una situació injusta i que s’ha de solucionar. Gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, jo Sr. Ribas com vostè vulgui, si ho vol deixar damunt la taula per tractar-ho amb el regidor 
d’Hisenda, però si vol que tractem la moció, per nosaltres no hi ha inconvenient.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“No, jo no tinc interès en que quedi damunt la taula, jo tinc interès en que s’aprovin de forma urgent les 
dues coses, però si vostès s’ho volen repensar més a lo millor per arribar a un acord i poder-ho dur a 
terme, pues per part nostra no hi hauria cap inconvenient tampoc.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Jo crec que lo millor és que millor la Sra. Adrover expliqui els arguments que li ha donat el regidor 
d’Hisenda, i després ho mirem.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Perfecte, molt bé. Abans que res, fer uns aclariments i unes puntualitzacions que vostè ja ha apuntat a 
la seva intervenció. És cert que hi ha una sentència on estam assabentats, és una sentència del 
Constitucional, que com vostè ha dit, només afecta a la norma foral de Guipúscoa. Que no afecta a la 
Llei d’Hisendes Locals. Que afecta a la norma de Guipúscoa però només a determinats articles. Que no 
hi ha una declaració d’inconstitucionalitat amb caràcter general, només d’aquells articles que es 
sotmeten a tributació, a situacions inexpressives de capacitat econòmica. L’Ajuntament de Palma no 
està afectat per la norma foral de Guipúscoa, automàticament. El Constitucional tampoc s’ha pronunciat 
sobre la qüestió de la retroactivitat de la mesura de la seva sentència. Per tant, amb tot això i posant 
aquestes puntualitzacions, deixant-les clares i donant-los la importància que tenen, també és cert que és 
previsible que el Constitucional es pronunciï de la mateixa manera en altres casos similars, però això 
encara s’ha de produir. Dir-li que ara mateix la FEM ha sol·licitat un aclariment a la Direcció General de 
Tributs del Ministeri d’Hisenda i de Funció Pública, sobre la situació actual d’aquest impost. Estam a 
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l’espera de rebre el pronunciament del Ministeri d’Hisenda. Per tant, a nivell pràctic Sr. Ribas, els 
funcionaris de l’Ajuntament han de seguir aplicant el que diu la Llei, amb les fórmules tal qual les marca 
la Llei. No se pot fer un canvi en aquest sentit, l’ha de fer com vostè ha dit el legislador. El que vostè 
demana i de manera urgent, són dues mesures molt concretes, d’implementació del sentit de la 
sentència del Tribunal Constitucional. Nosaltres ara mateix pensem que no seria responsable i seria 
massa agosarat, aprovar aquesta moció d’urgència, amb unes mesures tan concretes, tenint clars els 
precedents dels quals venim, i la limitació de la sentència del Constitucional. Per tant no podríem votar a 
favor de la moció.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, efectivament, nosaltres pensem que encara és prest per prendre una determinació damunt un tema 
que és molt sensible, i que té moltes implicacions que ara en aquest moment no veiem de forma clara. 
Pensem que nosaltres seríem partidaris de deixar-lo damunt la taula, de donar-li unes voltes més, i en 
tot cas que la discussió quedi dirigida per fer les modificacions a través de la FELIB o a través 
d’institucions que puguin afectar a lo que és la normativa general per tots, perquè com ens han explicat 
i crec que és evident, es tracta d’un impost que està regulat a través de normatives estatals, i que per 
tant és allà on s’han de fer els canvis oportuns. Per això nosaltres demanaríem en tot cas deixar-ho per 
la propera ocasió.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Bé, evidentment, i ja ho he dit, la sentència afecta a Guipúscoa, no afecta aquí, ni 
afecta tampoc a la Llei d’Hisendes de règim local, però lo que sí és cert és que és lo que li dic, és a dir si 
l’article 7 d’aquí és el mateix, o sigui empra el mateix sistema pel càlcul de la base imponible, que 
l’article 4 d’allà, i el Tribunal Constitucional considera que l’article 4 d’allà és nul, precisament per la 
forma en que calcula que impedeix que pugui haver aquesta proporcionalitat, que impedeix que qui no 
ha tingut un benefici, estigui, no tingui obligació de tributar, pues evidentment aquí passarà lo mateix, 
és qüestió de temps, és qüestió de que qualcú comenci a posar demandes. Nosaltres lo que fem és 
intentar solventar això, intentar cercar un parche temporal, fins que per part de Madrid s’aprovi la 
modificació que haurà de venir, perquè aquesta és l’altre, només falta que qualcú qualque dia envesteixi 
contra la pròpia Llei i declari nul aquest article 107 de la Llei d’Hisendes Locals. Per tant nosaltres en 
principi i salvo que vostès ho considerin, continuarem i mantindrem la nostra proposició. Ja li he dit des 
del principi, nosaltres la mantenim, si vostès la volen deixar damunt la taula, bé, però en principi creiem 
que hem de començar a prendre mesures, perquè aquestes circumstàncies, aquestes reclamacions 
vindran i les arques municipals es veuran afectades, i hem de començar a donar solució en aquesta gent, 
que realment ha perdut injustament doblers. Aquesta gent que va vendre en males circumstàncies, i 
que a damunt va haver de pagar un impost. Per tant mantindrem la proposició amb els termes que la 
tenim. Gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí Sr. Ribas me sap greu però en base a revisions i suposicions de lo que farà el Tribunal Constitucional, 
per molta probabilitat que hi hagi, com a Govern responsable no veiem adequat aprovar aquesta moció 
d’urgència. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"Se insta al Alcalde  del Ayuntamiento de Palma, a: 
 
1º) Que de forma urgente disponga, a través del procedimiento establecido para ello, medios 
materiales y humanos mediante los cuales los contribuyentes que no hayan obtenido 
plusvalías con la transmisión de inmuebles sitos en Palma puedan reclamar las cantidades 
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satisfechas en concepto de Impuesto sobre el Incremento del Valor de los Terrenos de 
Naturaleza Urbana;  
 
2º) Que de forma urgente, apruebe el proyecto inicial de modificación de la Ordenanza 
Reguladora del Impuesto sobre el Incremento del Valor de los Terrenos de Naturaleza Urbana, 
en el cual se establezca como régimen de gestión del impuesto, el de declaración tributaria." 
 
Prèvia ratificació de la urgència, es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM), 4 
vots a favor (C's) i 8 abstencions (PP). 
 
FOD 5.- Ratificació Decret n. 201703625 d'aprovació de pagament nòmina del mes de febrer 
2017 
 
El Ple de l'Ajuntament ratifica i se'n dona per assabentat: 
 
"1. Autoritzar, disposar i reconèixer les obligacions derivades de la nòmina corresponent al  
MES DE FEBRER DE  2017, amb el següent desglossament: 
 
ÍNTEGRE  .................................................. 7.109.771,40 euros 
DESCOMPTES I RETENCIONS......................... 1.840,025,60 euros 
LÍQUID ................................................................5.269.745,80 euros 
 
2. Comunicar aquesta resolució al departament de Personal, a Comptabilitat i a la Intervenció. 
 
3. Ordenar als departaments responsables de Personal de l’àrea de Funció Pública i Govern 
Interior i de l’àrea de Seguretat Ciutadana a tenir en compte les indicacions de l’informe de 
l’òrgan interventor per a la nòmina de març de 2017 i posteriors". 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
 
 
 


